
 

 
(EXP. 1423176J) 
 
ACTA DE LA SESSIÓ NÚM. 8/2023, DE CARÀCTER ORDINARI DE L’AJUNTAMENT 

PLE CELEBRADA EL VINT-I CINC DE MAIG DE DOS MIL VINT-I-TRES. 
 
Al municipi de Canals, en la casa consistorial, Pl. de la Vila núm. 9, el vint-i-cinc de maig 

de dos mil vint-i-tres, essent les vint hores i trenta minuts (20,35 hores), es reuneixen els que a 
continuació se citen: 

 
Presideix Dª Mª José Castells Villalta, assistint els regidors/es, D. Miguel Ángel 

Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal 
Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup 
Municipal Canals en Moviment); D. Francisco López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª 
Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup 
Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan 
Fasanar (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); 
i D. Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit). 

 
No assisteix Dª Isabel Arnau Chover (del Grup Municipal Compromís per Canals). 
 
 

 Assisteix com a Secretari D. José Mª Trull Ahuir, Secretari de l’Ajuntament de Canals. 
 

Així mateix assisteix l’Interventor de l’Ajuntament de Canals D. Vicente Sancho-Miñana 
Sánchez. 
 

Havent-se comprovat l’assistència de la Presidenta i del Secretari, així com l’existència 
del quòrum exigit per l’article 90 del Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel que s’aprova 
el Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals (d’ara en avant 
ROF) per a la vàlida constitució del Ple, el Sr. President declara oberta la sessió. 
 

La sessió es va desenvolupar d’acord amb el següent,  
 

ORDRE DEL DIA 
 
 1. DACIÓ DE COMPTE DE DIFERENTS ASSUMPTES MUNICIPALS. 
 
 1.1 DACIÓ DE COMPTE DE LA LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST 2022 (Exp. 1404708J) 
 
 1.2 DACIÓ DE COMPTE DE RECLAMACIÓ ECONÒMIC-ADMINISTRATIVA CONTRA 
CORD DE COMPENSACIÓ DE LA AEAT RELATIU AL DEUTE PARCIAL PER EL CÀNON 
D'ABOCAMENTS DE 2023 PER IMPORT DE 28.372€ (Exp. 1413714R). 
 
 1.3  PROPOSTA PLAN PRESSUPOSTARI 2024-26 (Exp. 1412289N). 
 
 1.4 DACIÓ DE COMPTE DE L’ESCRIT DEL PORTAVEU DEL GRUP M. SOCIALISTA, 
RELATIU A NOU MEMBRE DEL GRUP MUNICIPAL I REORDENACIÓ DE COMISSIÓ 
INFORMATIVA. 
 
 1.5 DACIÓ DE COMPTE DE L’ESCRIT DEL TSJ, RELATIU A NOMENAMENT DE 
JUTGE DE PAU DE CANALS. 
  
 1.6  DACIÓ DE COMPTE DE LA SENTÈNCIA NÚM. 204/2023, DE 14 D’ABRIL DE DOS 
MIL VINT-I-TRES, DEL JUTJAT SOCIAL NÚM. 12 DE VALÈNCIA (RE 4876/2023), RECAIGUDA 
EN EL PROCEDIMENT NÚM. 1099/2022. LA PART DISPOSITIVA DE LA SENTÈNCIA 
DESESTIMA LA DEMANDA INTERPOSADA PER R.P.F. ABSOLENT A LA DEMANDADA DE 
LES PRETENSIONS DEDUÏDES DE CONTRARI CONSISTENTS EN UN CANVI DEL LLOC DE 
TREBALL AL·LEGANT NECESSITAT DE CONCILIACIÓ. IGUALMENT INDICA LA SENTÈNCIA 
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QUE CONTRA AQUESTA NO CAP LA INTERPOSICIÓ DE CAP RECURS, I SENSE QUE 
CONSTE PRONUNCIAMENT EN COSTES. 
 
 1.7 Altres assumptes. 
 

PART  RESOLUTIVA 

 
 2. APROVACIÓ, SI ESCAU, DELS ESBORRANYS D’ACTA CORRESPONENTS A 
LES SEGÜENTS SESSIONS DE L’AJUNTAMENT PLE: 

-Minuta  04/2023, de 30 de març de 2023 (Exp. 1376091N) 
-Minuta  05/2023, de 2 de maig de 2023 (Exp. 1402347E) 
-Minuta 06/2023, de 2 de maig de 2023 (Exp. 1402350J) 
-Minuta 07/2023, de 10 de maig de 2023 (Exp. 1413146D) 

 
 3. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE 
COORDINACIÓ ADMINISTRATIVA, BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT: 
 
 3.1 PROPOSTA DE L’ALCALDIA-PRESIDÈNCIA SOBRE DETERMINACIÓ DE LES 
FESTES LABORALS DE CARÀCTER LOCAL PER A L’ANY 2024. (EXP. 1406119T) 
 
 3.2 PROPOSTA DE L'ALCALDIA PRESIDÈNCIA DE L'AJUNTAMENT DE CANALS EN 
RELACIÓ AMB LA RATIFICACIÓ DE LA RESOLUCIÓ DE L'ALCALDIA-PRESIDÈNCIA NÚMERO 
809 DE 18 D'ABRIL DE 2023, “RESOLUCIÓ DE L'ALCALDIA PRESIDÈNCIA DE L'AJUNTAMENT 
DE CANALS SOBRE SOL·LICITUD DE SUBVENCIÓ DESTINADA A LA REALITZACIÓ 
D'ACTIVITATS DE VOLUNTARIAT AMBIENTAL EN PREVENCIÓ D'INCENDIS”. (EXP. 1380203Z) 
 
  
 4. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA D’ECONOMIA I 
ESPECIAL DE COMPTES: 
 
 4.1 DECLARACIÓ D'ESPECIAL INTERÈS O UTILITAT MUNICIPAL A LA ASSOCIACIÓ 
MUSICAL CANALENSE ALS EFECTES DE BONIFICACIÓ EN 'IMPORT SOBRE BENS 
IMMOBLES PER ALS EXERCICIS 2023-2024 (Exp. 1336119X) 
 
 4.2 DECLARACIÓ D'ESPECIAL INTERÈS O UTILITAT MUNICIPAL A LA ASSOCIACIÓ 
CLUB DE TENIS DE CANALS ALS EFECTES DE BONIFICACIÓ EN 'IMPORT SOBRE BENS 
IMMOBLES PER ALS EXERCICIS 2023-2024 (Exp. 1334703E) 
 
 4.3 DECLARACIÓ D'ESPECIAL INTERÈS O UTILITAT MUNICIPAL A LA UNIÓ 
MUSICAL SANTA CECILIA DE CANALS ALS EFECTES DE BONIFICACIÓ EN 'IMPORT 
SOBRE BENS IMMOBLES PER ALS EXERCICIS 2023-2024 (Exp. 1330556W) 
 

4.4 PROPOSTA DE LA REGIDORIA DELEGADA D'INICI D'EXPEDIENT PER A LA 
DESAFECTACIÓ DE BÉNS MUNICIPALS DEL SERVEI PÚBLIC (Exp. 986553N). 
 
 4.5 DECLARACIÓ D'ESPECIAL INTERÈS O UTILITAT MUNICIPAL RELATIVA A LA 
BONIFICACIÓ DE L'I.C.I.O. DE LES OBRES DE CONSTRUCCIÓ (REPOSICIÓ) DED'INSTITUT 
D'ENSENYAMENT SECUNDARI FRANCESC GIL DE CANALS (Exp. 1417175Z)  
 
 4.6 EXP. 12/2023, PER SUPLEMENT DE CRÈDIT AMB CÀRREC AL RTTG, PER A 
"MODERNITZACIÓ I REHABILITACIÓ DEL MERCAT MUNICIPAL DE CANALS" (Exp. 
1420314J) 
 

 5. PROPOSICIÓ RELATIVA A PRODUCCIÓ DE CAUSA D'INCOMPATIBILITAT I 
DECLARACIÓ DE LA MATEIXA PEL PLE, RESPECTE A REGIDOR DE LA CORPORACIÓ 
(EXP. 1420084P) 
 
 6. PROPOSICIÓ DE L'ALCALDIA-PRESIDÈNCIA EN RELACIÓ A L'APROVACIÓ DE 
L'ESTUDI DE DETALL I EL PROGRAMA D'ACTUACIÓ INTEGRADA DE LA UNITAT 
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D'EXECUCIÓ EN SÒL URBÀ RESIDÈNCIA EIXAMPLE C/ CASTELL DE MONTESA DE 
CANALS. EXP. 996249E. 
 

 7. ASSUMPTES D'URGÈNCIA (ARTS. 83 I  91.4 DEL ROF). 
  

PART DE CONTROL DELS ÒRGANS DE GOVERN 

  
 8. DACIÓ DE COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA PRESES DES DE LA 
DARRERA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA, D’ACORD AL QUE DISPOSA L’ARTICLE 42 DEL 
ROF. 
 
 9. DACIÓ DE COMPTE DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN 
LOCAL. 

 
 10. PRECS I PREGUNTES. 
  

 

 
 
 1. DACIÓ DE COMPTE DE DIFERENTS ASSUMPTES MUNICIPALS. 
 
 1.1 DACIÓ DE COMPTE DE LA LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST 2022 (Exp. 
1404708J) 
 

Es dóna compte de l’expedient 1404708J relatiu a la LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST 
2022, del qual es va donar compte a la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Especial de 
Comptes, en sessió celebrada el dia 18 de maig de 2023, Minuta 6/2023. 
 
 El Ple en queda assabentat. 
 
 
 1.2 DACIÓ DE COMPTE DE RECLAMACIÓ ECONÒMIC-ADMINISTRATIVA CONTRA 
CORD DE COMPENSACIÓ DE LA AEAT RELATIU AL DEUTE PARCIAL PER EL CÀNON 
D'ABOCAMENTS DE 2023 PER IMPORT DE 28.372€ (Exp. 1413714R). 
 

Es dóna compte de l’expedient 1413714R relatiu a la RECLAMACIÓ ECONÒMIC-
ADMINISTRATIVA CONTRA CORD DE COMPENSACIÓ DE LA AEAT RELATIU AL DEUTE 
PARCIAL PER EL CÀNON D'ABOCAMENTS DE 2023 PER IMPORT DE 28.372€, del qual es 
va donar compte a la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en 
sessió celebrada el dia 18 de maig de 2023, Minuta 6/2023. 
 

El Ple en queda assabentat. 
 
 
 1.3 PROPOSTA PLAN PRESSUPOSTARI 2024-26 (Exp. 1412289N). 
 

Es dóna compte de l’expedient 1412289N relatiu a la PROPOSTA PLAN 
PRESSUPOSTARI 2024-26. 
 

El Ple en queda assabentat. 
 
 1.4 DACIÓ DE COMPTE DE L’ESCRIT DEL PORTAVEU DEL GRUP M. SOCIALISTA, 
RELATIU A NOU MEMBRE DEL GRUP MUNICIPAL I REORDENACIÓ DE COMISSIÓ 
INFORMATIVA. 
 
 Es dóna compte de L’ESCRIT DEL PORTAVEU DEL GRUP M. SOCIALISTA, RELATIU 
A NOU MEMBRE DEL GRUP MUNICIPAL I REORDENACIÓ DE COMISSIÓ INFORMATIVA 
(RE 4273/2023, de 02/05/2023). 
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El Ple en queda assabentat. 
 
 
 1.5 DACIÓ DE COMPTE DE L’ESCRIT DEL TSJ, RELATIU A NOMENAMENT DE 
JUTGE DE PAU DE CANALS. 
 
 Es dóna compte de L’ESCRIT DEL TSJ, RELATIU A NOMENAMENT DE JUTGE DE 
PAU DE CANALS (RE 4541/2023, de 05/05/2023). 
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El Ple en queda assabentat. 

 
 1.6 DACIÓ DE COMPTE DE LA SENTÈNCIA NÚM. 204/2023, DE 14 D’ABRIL DE DOS 
MIL VINT-I-TRES, DEL JUTJAT SOCIAL NÚM. 12 DE VALÈNCIA (RE 4876/2023), 
RECAIGUDA EN EL PROCEDIMENT NÚM. 1099/2022. LA PART DISPOSITIVA DE LA 
SENTÈNCIA DESESTIMA LA DEMANDA INTERPOSADA PER R.P.F. ABSOLENT A LA 
DEMANDADA DE LES PRETENSIONS DEDUÏDES DE CONTRARI CONSISTENTS EN UN 
CANVI DEL LLOC DE TREBALL AL·LEGANT NECESSITAT DE CONCILIACIÓ. IGUALMENT 
INDICA LA SENTÈNCIA QUE CONTRA AQUESTA NO CAP LA INTERPOSICIÓ DE CAP 
RECURS, I SENSE QUE CONSTE PRONUNCIAMENT EN COSTES. 
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 Es dóna compte de la Sentència núm. 204/2023, de 14 d’abril de dos mil vint-i-tres, del 
Jutjat Social núm. 12 de valència (RE 4876/2023), recaiguda en el procediment núm. 1099/2022. 
La part dispositiva de la sentència desestima la demanda interposada per r.p.f. absolent a la 
demandada de les pretensions deduïdes de contrari consistents en un canvi del lloc de treball 
al·legant necessitat de conciliació. Igualment indica la Sentència que contra aquesta no cap la 
interposició de cap recurs, i sense que conste pronunciament en costes. 
 

El Ple en queda assabentat. 
 
 
 1.7 Altres assumptes. 
 

PART  RESOLUTIVA 

 
 2. APROVACIÓ, SI ESCAU, DELS ESBORRANYS D’ACTA CORRESPONENTS A 
LES SEGÜENTS SESSIONS DE L’AJUNTAMENT PLE: 
 

2.1. Minuta 04/2023, de 30 de març de 2023 (Exp. 1376091N) 
 

No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més tràmits  la 
aprovació de la Minuta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als 
Srs./Sres. Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i 
Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); D. Francisco 
López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo 
Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, 
Dª Inés Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Vots en 
contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 
 Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF 
i 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat 
Valenciana. 
 

2.2. Minuta 05/2023, de 2 de maig de 2023 (Exp. 1402347E) 
 

No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més tràmits  la 
aprovació de la Minuta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als 
Srs./Sres. Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i 
Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); D. Francisco 
López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo 
Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, 
Dª Inés Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Vots en 
contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 
 Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF 
i 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat 
Valenciana. 
 

2.3. Minuta 06/2023, de 2 de maig de 2023 (Exp. 1402350J) 
 

No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més tràmits  la 
aprovació de la Minuta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als 
Srs./Sres. Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i 
Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); D. Francisco 
López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo 
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Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, 
Dª Inés Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Vots en 
contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 
 Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF 
i 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat 
Valenciana. 
 

2.4. Minuta 07/2023, de 10 de maig de 2023 (Exp. 1413146D) 
 

No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més tràmits  la 
aprovació de la Minuta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als 
Srs./Sres. Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i 
Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); D. Francisco 
López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo 
Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, 
Dª Inés Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Vots en 
contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 
 Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF 
i 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat 
Valenciana. 

 
 

 3. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE 
COORDINACIÓ ADMINISTRATIVA, BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT: 
 
 
 3.1 PROPOSTA DE L’ALCALDIA-PRESIDÈNCIA SOBRE DETERMINACIÓ DE LES 
FESTES LABORALS DE CARÀCTER LOCAL PER A L’ANY 2024. (EXP. 1406119T) 
 
 Es dóna compte de la proposta que va ser dictaminada favorablement per la Comissió 
Municipal Informativa de Coordinació Administrativa, Benestar Social i Govern Obert, en sessió 
ordinària celebrada el dia quinze de maig de dos mil vint-i-tres, (Minuta 05/23), i que se sotmet a 
votació en el present punt. 
 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 
 “Han estat passades per comissió i si no recorde malament segueixen sent el dia dèsset, 

que és el dia dèsset de gener del 2024, que és el dimecres Sant Antoni i el dia tretze de setembre 

del 2024 que és el divendres de la fira de setembre. Dèsset de gener del 2024, dimecres de Sant 

Antoni Abad i el tretze de setembre del 2024 divendres fira de setembre.” 

. . . 
  

No produint-se altres intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense més tràmits 
la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. Dª 
Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria 
Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i 
Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); D. Francisco López 
Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª 
Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Vots en 
contra: Cap; Abstencions: Cap. 
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 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTS 
 

 1. Procedeix que pel Ple, a fi de concretar el calendari laboral per a l'exercici 2024, es 
proposen 2 dies de festivitat local.  
 
 2. És tradicional, durant les Festes Patronals d'aquest municipi, la celebració del dia 17 
de gener en honor al patró de la localitat Sant Antoni Abad. 
 
 3. En la Fira de setembre, pel Ple de 27 de setembre de 1979 en el punt 5.A, es va 
adoptar l'acord següent: “Traslladar la celebració de la tradicional Fira d'esta població al mes de 
setembre de cada any, començant el divendres anterior al tercer diumenge del dit mes, acabant 
el referit tercer diumenge”, sent voluntat d'aquesta Corporació mantindre l'esmentat criteri. 
 
 Als quals són d’aplicació els següents, 
 

FONAMENTS DE DRET 
 

 A) L'apartat 2 de l'article 37 del text refós de la Llei de l'Estatut dels Treballadors aprovat 
per Reial Decret Legislatiu 2/2015, de 23 d'octubre estableix: 

“2. Les festes laborals, que tindran caràcter retribuït i no recuperable, no podran excedir 
de catorze a l'any, de les quals dos seran locals. En qualsevol cas es respectaran com a festes 
d'àmbit nacional les de la Nativitat del Senyor, Any Nou, 1 de maig, com a Festa del Treball, i 12 
d'octubre, com a Festa Nacional d'Espanya.” 
 
 B) Per la seua banda, el Reial Decret 2001/1983, de 28 de juliol, sobre Regulació de la 
Jornada de Treball, Jornades Especials i Descansos, en l'article 46, assenyala: 

“Seran també inhàbils per al treball retribuïts i no recuperables, fins a dos dies de cada 
any natural amb caràcter de festes locals que per tradició li siguen pròpies en cada municipi, 
determinant-se per l'autoritat laboral competent -a proposta del Ple de l'Ajuntament corresponent- 
i publicant-se en el Butlletí Oficial de la Comunitat Autònoma i, si és el cas, en el Butlletí Oficial 
de la província.” 

 
A la vista de tot l’anterior, l’Ajuntament Ple acorda: 

 
 PRIMER. Establir com a dies festius inhàbils per al treball retribuïts i de caràcter no 
recuperable per a l'any que ve 2024 els següents: 
 
 - Dia 17 de gener del 2024, (dimecres, Sant Antoni Abad). 

- Dia 13 de setembre del 2024, (divendres, “Fira de setembre”). 
 

SEGON. Remetre certificat de la present a la Direcció Territorial de la Conselleria 
d’Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball.” 
 
 
 3.2 PROPOSTA DE L'ALCALDIA PRESIDÈNCIA DE L'AJUNTAMENT DE CANALS EN 
RELACIÓ AMB LA RATIFICACIÓ DE LA RESOLUCIÓ DE L'ALCALDIA-PRESIDÈNCIA 
NÚMERO 809 DE 18 D'ABRIL DE 2023, “RESOLUCIÓ DE L'ALCALDIA PRESIDÈNCIA DE 
L'AJUNTAMENT DE CANALS SOBRE SOL·LICITUD DE SUBVENCIÓ DESTINADA A LA 
REALITZACIÓ D'ACTIVITATS DE VOLUNTARIAT AMBIENTAL EN PREVENCIÓ D'INCENDIS”. 
(EXP. 1380203Z) 
 
 Es dóna compte de la proposta, original en castellà, que va ser dictaminada favorablement 
per la Comissió Municipal Informativa de Coordinació Administrativa, Benestar Social i Govern 
Obert, en sessió ordinària celebrada el dia quinze de maig de dos mil vint-i-tres, (Minuta 05/23), i 
que se sotmet a votació en el present punt. 
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. . . 

 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 
 “Per als mesos de juliol a agost i les primeres deu dies de setembre, la quantia d’eixa 
subvenció és al cent per cent i és d’uns nou mil cetcents cinquanta nou euros. L’objectiu d’estes 
activitats de voluntariat és la prevenció de riscos laborals en accions puntuals en zones considerades 
d’alt risc com el Tunel, Casa Pareja, Paratge dels Cinc Germans, Els Calderons i La Llometa de Gil. ” 

. . . 
  

No produint-se altres intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense més tràmits 
la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. Dª 
Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria 
Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i 
Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); D. Francisco López 
Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª 
Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Vots en 
contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 
 

“ANTECEDENTES 
 

I.- Que por Resolución de la Alcaldía Presidencia nº 809 de 18 de abril de 2023, 
se  solicita  subvención destinada a la realización de actividades de voluntariado 
ambiental en prevención de incencios. 

 
 II.- Que por los Servicios Técnicos del Ayuntamiento de Canals, en fecha 4 de 
abril de 2023, se  ha elaborado Memoria valorada para la ejecución del proyecto 
medioambiental, que se aprueba en la resolución mentada en el apartado anterior. 
 
 III.- Que existe informe favorable de la Jefa del Servicio de Desarrollo Local y 
Servicios Públicos. 
 

FUNDAMENTOS JURÍDICOS. 
 

  A.- Que la base octava de la Orden 21/2016, de 2 de agosto de la Conselleria 
de Agricultura, Medio Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo Rural por la que se 
aprueban las bases reguladoras de las subvenciones destinadas al Voluntariado 
Ambiental en prevención de incendios forestales, establece que las solicitudes 
acompañaran con la siguiente documentación: “… b) En el caso de corporaciones 
locales, acuerdo adoptado por el Pleno o, en su caso, por la Junta de Gobierno Local 
cuando se acredite tener esta facultad delegada, o por el Alcalde de la Corporación con 
la posterior ratificación del Pleno o de la Junta en el caso de que tenga esta facultad 
delegada. 
 
En virtud de lo expuesto, el Pleno acuerda: 
 

PRIMERO.- Ratificar la Resolución de l'Alcaldia-Presidència Presidencia nº 809 
de 18 de abril de 2023, sobre sol·licitud de subvención destinada a la realización de 
actividades de voluntariado ambiental en prevención de incencios, cuyo tenor literal es 
el siguiente: 
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“AREA DE MEDIOAMBIENTE 
 M.J.C.V./asm 

 
RESOLUCIÓN DE LA ALCALDÍA-PRESIDENCIA DEL AYUNTAMIENTO DE 
CANALS SOBRE SOLICITUD DE SUBVENCIÓN DESTINADA A LA REALIZACIÓN 
DE ACTIVIDADES DE VOLUNTARIADO AMBIENTAL EN PREVENCIÓN DE 
INCENDIOS (EXP. SEDIVAL 1380203Z). 
 
 
 En relación con el expediente sobre solicitud de ayudas de la Conselleria de Agricultura, 
Medio Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo Rural, por medio de la subvención de 
Ayudas destinadas a la realización de Voluntariado Ambiental en prevención de 
incendios forestales.  
 

ANTECEDENTES 
 
I.- Que por Orden 21/2016 de 29 de julio de 2016, la Conselleria de Agricultura, Medio 
Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo Rural se aprueban las bases reguladoras de 
la subvención destinada al voluntariado ambiental en prevención de incendios 
forestales, y por medio de la Resolución de 3 de marzo de 2021, de la Consellería de 
Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática y Transición Ecológica se convocan 
las subvenciones destinadas al voluntariado ambiental en prevención de incendios 
forestales para  el ejercicio 2021.(DOGV nº9040 12/03/2021)  
 
II.- Que por los Servicios Técnicos del Ayuntamiento de Canals, en fecha 4 de abril de 
2023, se ha elaborado Memoria valorada para la ejecución del proyecto medioambiental  
 
“VOLUNTARIADO AMBIENTAL EN PREVENCIÓN DE INCENDIOS FORESTALES 
EN EL MUNICIPIO DE CANALS 2023. 
 
ANTECEDENTES 
 
 
 Canals está situada en la provincia de Valencia, en la comarca de La Costera, 
geográficamente está enclavada en un área de transición entre la zona de “Castilla-La 
Mancha” y la “Comunidad Valenciana”. 
 
 En referencia a la Orden 21/2016, de 29 de julio de la Conselleria de Agricultura, 
Medio Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo Rural por la que  se aprueban las bases 
reguladoras de la subvención destinada al voluntariado ambiental en prevención de 
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incendios forestales, por Resolución de 22 de marzo de 2023, de la Conselleria de 
Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática y Transición Ecológica se convocan 
las subvenciones destinadas al voluntariado ambiental en prevención de incendios 
forestales para el ejercicio 2023(DOGV nº 9564 de 29/03/2023). 
  El Ayuntamiento de Canals se encuentra muy comprometido con la 
protección del Medio Ambiente y en el voluntariado para la vigilancia y prevención de 
incendios forestales, llevando más de una década participando en este tipo de 
actividades. 
 
 Las tareas realizadas así como los datos de interés referentes al voluntariado se 
describen a lo largo de esta memoria, aunque la documentación requerida para la 
justificación se adjunta en anexo aparte. 
 
 
OBJETIVO Y ÁMBITO DE ACTUACIÓN 
 
 El objetivo de la actividad ha sido la prevención de incendios forestales mediante 
acciones puntuales en áreas consideradas de alto riesgo  de incendio como son: 
 

- El Tunel/Casa Pareja 
- Cinc Germans 
- Els Calderons 
- Llometa de Gil 
 

Todos estas áreas quedan englobadas dentro del Paraje Natural Municipal de 5 
Germans declarado por Decreto 104/2012, de 22 de junio de 2013 y la ZEC del Túnel 
por Decreto de 36/2013, de 1 de marzo de 2013. El ámbito de actuación tal como se 
refleja en el mapa del SIGPAC  son alrededor de 900 ha. De masa forestal. 

 
 
La extensión de la zona A es: 
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Y tiene una extensión de 561’93 ha serra Grossa  + 7’19 ha de la Llometa de Gil  

con un total de 569’12 ha. 
 
La extensión de la zona B es: 
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Y tiene una extensión de 136’81 ha cauce rio Cañoles  + 177’32 ha de la de las 

partidas de la Saurina, Fontanars y la Foya  con un total de 314’13 ha. 
 
Por tanto la extensión total que los voluntarios deben vigilar será el sumatorio de 

la zona A y zona B,  569’12 ha + 314’13 ha  = 883,25 ha. 
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Para ello se  realizaran las siguientes actividades: 
 
- Información a los ciudadanos de las pautas a seguir para el correcto 

funcionamiento del Plan de Prevención de Incendios y de las restricciones y 
prohibiciones del Plan de Quemas Local. 

- Control del cumplimiento de las distintas normativas medioambientales. 
- Vigilancia medioambiental. 
 

El alcance de las actividades realizadas ha correspondido a las áreas de masa 
forestal de todo el término municipal: El Túnel, barrancos, masas forestales aisladas, 
etc.;los meses de julio, agosto y septiembre. 

 
Las zonas prioritarias y sus actuaciones dentro del Término Municipal de Canals 

serán: 
 

- El Tunel: zona afectada por el incendio del año 94 y que se encuentra en perfecto 
estado de regeneración natural. Ampliamente afectada por los cazadores, 
motoristas, campistas ilegales, domingueros y rebaños de ovejas. 
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En esta zona se ha llevado a cabo una labor informativa y disuasoria, así como 
evitar fuegos de los domingueros que podían haber provocado un conato de 
incendio con el consiguiente peligro en una zona de regeneración que impediría 
la correcta recuperación del área al ser de incendio reincidente en un espacio 
inferior a 10 años, que es mínimo necesario para que los nuevos ejemplares de 
pinos puedan producir semillas y reproducirse. 

- Barrancos formados por masas arbóreas de carácter forestal, que en su gran 
mayoría lindan con campos de cultivo, donde las actuaciones realizadas son 
idénticas a la zona del Túnel. 

- Áreas de discontinuidad de masas forestales: donde se ha informado y 
controlado el buen uso del fuego de los agricultores para prevenir incendios 
forestales, facilitándoles el plan de quemas. 

- Márgenes de carreteras ubicadas en zona de masa forestal, como el Puerto de 
Ollería y el antiguo Puerto de Ollería, donde el peligro de incendio debido a la 
falta de la información de los ciudadanos y usuarios ha precisado una labor 
informativa y disuasoria, especialmente en el área de servicio ubicada en mitad 
de la masa forestal. 

 
 
FORMACIÓN 
 
 
 El grupo de voluntarios recibirá un curso básico en el caso de nuevos voluntarios, 
y recordatorio del que ya recibieron en años anteriores para los que repitan. 
 
MATERIAL DIVULGATIVO UTILIZADO 
 
El material divulgativo utilizado será elaborado por el Ayuntamiento de Canals. Al igual 
que en años anteriores se han entregado dichas notas informativas prohibiendo la 
limpieza y deposición de residuos de vehículos, la quema de rastrojos y restos de poda, 
así como el abandono de residuos en arcenes, badenes y barrancos. 
 
  
MISISONES A REALIZAR 
 
 Las misiones a realizar han sido las siguientes: 
   

- Vigilancia medioambiental de la zona A y B. 
- Punto fijo “El Túnel” en alerta 3, o en lugar indicado por los forestales. 

 
 
NUMERO DE PERSONAS VOLUNTARIAS Y CALENDARIO DE LA ACTIVIDAD 
 
 
 El equipo humano necesario para realizar las actuaciones descritas 
anteriormente será el siguiente: 

- Una persona voluntaria, como coordinador del grupo y conductor . 
- Técnico por parte del Ayuntamiento que compruebe que se cumplen los objetivos 

marcados. 
- Los voluntarios que se inscriban para dichas labores de vigilancia haciendo 

especial hincapié en la integración de voluntarios con discapacidades que no le 
sean un impedimento para el cumplimiento de las labores de vigilancia. Las 
actividades de voluntariado están abiertas a todo tipo de personas. Se estima 
teniendo en cuenta voluntariados anteriores que se inscriban  25 voluntarios. 
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En cuanto al material necesario para el desarrollo de las actuaciones ha sido el 
siguiente: 

 
- Prismáticos 
- Fotocopiadora 
- Ordenador 
- Material de Oficina 
- Vehículo en alquiler  
- Combustible 
- Camisetas y Gorras 
- Seguro de accidentes 
- Seguro de Responsabilidad Civil 
- Plan de quemas local 
- Gel Hidroalcohólico 
- Mascarillas FFP2 

 
El calendario de actuaciones serán en los meses de julio, agosto y septiembre, 

en los cuales los voluntarios realizaran  su labor de la siguiente manera: 
 

- Grupo de hasta cuatro personas que han salido para realizar actividades de 
información y disuasorias, así como de vigilancia,  durante ocho horas (ver 
anexos de partes, días de salida y Km. realizados ). 

 
4 PERSONAS X 72 DIAS  para realizar 288 salidas 
Dichas actuaciones se realizaran en la ruta A y B, según  se indica en el plano 

catastral, del anexo I. 
 
 
MATERIAL FUNGIBLE 
 
El Ayuntamiento de Canals, pondrá a disposición de los voluntarios de material 

de uniformidad, correspondiente a una camiseta de manga corta y una gorra, 
serigrafiados con los logos del Ayuntamiento, de la Conselleria de Agricultura, Desarrollo 
Rural, Emergencia Climática y Transición Ecológica y de la Generalitat Valenciana; 
indicando que se tratan de Voluntarios Ambientales. Todo esto supeditado a la 
aprobación de este material por parte de Conselleria Agricultura, Desarrollo Rural, 
Emergencia Climática y Transición Ecológica. 
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MEDIOS DE TRANSPORTE EMPLEADOS 
 
El medio de transporte a emplear será un vehículo alquilado si no se dispone de 

vehículo municipal. 
 
CRONOGRAMA DE ACTUACIÓN 
 

ANEXO II. CALENDARIO DE LAS ACTUACIONES DE VIGILANCIA EN PREVENCION 
DE INCENDIOS EN EL MUNICIPIO DE CANALS. 
 
PARA EL MES DE JULIO 2023 
 
L M Mi J V S D 
       

1 2  
3 4 5 6 7 8 9  
10 11 12 13 14 15 16  
17 18 19 20 21 22 23  
24 25 26 27 28 29 30  
31 
 
 
PARA EL MES DE AGOSTO 2023 
 
L M Mi J V S D 

1 2 3 4 5  6  
7 8 9 10 11 12 13  
14 15 16 17 18 19 20  
21 22 23 24 25 26  27  
28 29 30 31 
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PARA EL MES DE SEPTIEMBRE 2023 
 
L M Mi J V S D 
       

1 2 3  
4 5 6 7 8 9 10  
11 12 13 14 15 16 17  
18 19 20 21 22 23 24  
25 26 27 28 29 30 31 
 

Se realizarán actuaciones de vigilancia a lo largo de los 72 días señalados en 
jornadas de 10:00 h de la mañana a 14:00 h de la tarde y de 16:00h a 20:00h de la 
tarde de lunes a domingo, excepto los días de Alerta 3 que será de 10:00h a 20:00h. 
de carácter intensivo.  
 
 

PRESUPUESTO DE LAS ACTIVIDADES A REALIZAR 
 

CONCEPTO ACTIVIDAD UNIDAD PRECIO SUBTOTAL TOTAL 

I. GASTOS 
ALIMENTACIÓN 

Dietas 288 18.00 5.256 5.184€ 

II. TRANSPORTE Vehículo: 
alquiler 

2 meses 
15 días 

750 1.875 1.875€ 

 Combustible   600 600€ 

 Limpieza 
vehículo 

2 15 30 30€ 

III. MATERIAL 
FUNGIBLE 

Plan de 
quemas 

0 0 0 0€ 

 Gorras y 
Camisetas 

50 6 300 300€ 

IV. SERVICIOS Seguro 
accidentes 

1 1.200 1.200 1.200€ 

 Seguro RC 1 600 600 600€ 

V. GASTOS 
PERSONAL 

Personal   0 0€ 

VI. GASTOS 
ALOJAMIENTO 

   0 0€ 

VII. OTROS 
GASTOS 

   0 0€ 

TOTAL   9.759€ 

 
 IMPORTE DE SUBVENCIÓN SOLICITADO. 
 
 El importe solicitado corresponde al 100% del total del presupuesto, es decir, 
nueve mil setecientos cientos cincuenta  y nueve euros.” 
 
III.- Que consta en el expediente Retención de Crédito de fecha 13 de abril de 2023, 
referencia nº 2023-45-17200-21001. 
IV.- Que existe informe  del Técnico Medio de Gestión Ambiental de fecha 14 de abril 
de 2023, con el Visto Bueno de la Técnica de la Administración General de Desarrollo 
Local y Servicios Públicos; sobre la solicitud de subvención destinada a la realización 
de actividades de voluntariado ambiental en prevención de incendios forestales. 
V.- Que en el apartado quinto de la Resolución de 23 de marzo de 2023(DOGVnº9564 
de 29/03/2023), de la Conselleria de Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática 
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y Transición Ecológica, por la que se convocan las subvenciones destinadas al 
voluntariado ambiental en prevención de incendios forestales para el ejercicio 2023, 
estable un plazo máximo de presentación de las solicitudes de un mes a partir del día 
siguiente al de la publicación en el DOGV. 
VI.- Que el próximo pleno ordinario será el día 25 de mayo de 2023, por lo que procede 
tramitar el expediente con carácter de urgencia para solicitar las ayudas dentro de plazo. 
VII.-  Que no procede fiscalización previa del expediente en base a lo establecido en la 
base 44-2 de las Bases de Ejecución del presupuesto vigente. 
VIII.- Que existe informe favorable de la Técnica General de la Administración de 
Desarrollo Local y Servicios Públicos, de fecha 18 de abril de 2023 sobre solicitud de 
subvención para el Voluntariado Ambiental. 
 

FUNDAMENTOS DE DERECHO 
 
A.- Que la base octava de la Orden 21/2016, de 2 de agosto de la Conselleria de 
Agricultura, Medio Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo Rural por la que se 
aprueban las bases reguladoras de las subvenciones destinadas al Voluntariado 
Ambiental en prevención de incendios forestales, establece que las solicitudes 
acompañaran con la siguiente documentación: 
“… 
b) En el caso de corporaciones locales, acuerdo adoptado por el Pleno o, en su caso, 
por la Junta de Gobierno Local cuando se acredite tener esta facultad delegada, o por 
el Alcalde de la Corporación con la posterior ratificación del Pleno o de la Junta en el 
caso de que tenga esta facultad delegada. 
B.- Considerando que es de aplicación el art. 21.k  de la Ley 7/85, de 2 de abril 
Reguladora de las Bases de Régimen Local que establece entre las atribuciones del 
alcalde las siguientes: 
“ El ejercicio de las acciones judiciales y administrativas y la defensa del ayuntamiento 
en las materias de su competencia, incluso cuando las hubiere delegado en otro órgano, 
y, en caso de urgencia, en materias de la competencia del Pleno, en este supuesto 
dando cuenta al mismo en la primera sesión que celebre para su ratificación.” 
 
En virtud de lo expuesto esta Alcaldía dispone  la aprobación de los siguientes puntos: 
 
Primero.-  Aprobar la memoria elaborada por los servicios técnicos municipales para el 
Voluntariado Ambiental en prevención de incendios forestales en el municipio de Canals. 
Segundo.- Solicitar la subvención a la Conselleria de Agricultura, Desarrollo Rural, 
Emergencia Climática y Transición Ecológica para el Voluntariado Ambiental en 
prevención de incendios forestales por un montante de 9.759 euros subvencionado 
íntegramente por la Conselleria de Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática 
y Transición Ecológica. 
Tercero.- Nombrar como director técnico del proyecto, al Técnico Medio de Gestión 
Ambiental, D. Antonio Simón Mollá, como interlocutor valido con la Conselleria de 
Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática y Transición Ecológica, para esta 
subvención.  
Cuarto.- Comunicar este acuerdo a la Intervención Municipal, y a los Servicios de 
Desarrollo Local y Servicios Públicos. 
Quinto.- Dar cuenta al Pleno del citado acuerdo para su ratificación en la primera sesión 
que se celebre. 
  
Canals, a la fecha de la firma del órgano que dicta la Resolución. 
 
Así lo firma electrónicamente al margen la Alcaldesa Dª Maria José Castells Villalta. 
 
El Vicesecretario en el ejercicio de las funciones fe pública encomendadas en el ámbito 
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de este Ayuntamiento, firma electrónicamente al margen para constancia de que la 
resolución que antecede se transcribe al Libro de Resoluciones.”” 
 
 
 4. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA D’ECONOMIA I 
ESPECIAL DE COMPTES: 
 
 
 4.1 DECLARACIÓ D'ESPECIAL INTERÈS O UTILITAT MUNICIPAL A LA 
ASSOCIACIÓ MUSICAL CANALENSE ALS EFECTES DE BONIFICACIÓ EN 'IMPORT 
SOBRE BENS IMMOBLES PER ALS EXERCICIS 2023-2024 (Exp. 1336119X) 
 
 Es dóna compte de la proposta, original en castellà, que va ser dictaminada favorablement 
per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en sessió extraordinària i 
urgent celebrada el dia 18 de maig de 2023, Minuta 6/2023, i que se sotmet a votació en el present 
punt. 
 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 

 “La Sra. Bru García manifesta, bona nit a totes i tots, és un tema que vam tractar 

a la comissió informativa i com molt bé ha llegit l’alcaldessa és tracta d’un informe favorable 

d’aquella sol·licitud que van presentar diverses associacions del poble per a demanar que es 

declare d’especial interès municipal i així poder beneficiar-se del pagament d’un huitanta per cent 

de l’impost de béns immobles, el IBI. Així que tenim en este primer punt estaria l’Associació 

Musical Canalense però també veurem que tenim també l’Associació del Club de Tenis de Canals 

i la Unió Musical Santa Cecilia de Canals. Dir que en aquesta comissió informativa vam estar 

parlant amb els companys, la proposta de part de Toni Orea i els companys i companyes 

Hilzonde, Celia i Francisco de que açò es tindria que informar millor a les diverses associacions 

del poble perquè hi hauran que no coneguen aquest benefici. Això, passarem a informar-los per 

si alguna associació que disposara de local propi i disposara dels requisits podria acollir-se també 

a aquest benefici que els vindria molt bé perquè és un huitanta per cent de descompte.” 

. . . 
  

No produint-se altres intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense més tràmits 
la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. Dª 
Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria 
Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i 
Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); D. Francisco López 
Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª 
Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Vots en 
contra: Cap; Abstencions: Cap. 

 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTES 

 
1. Previa solicitud de la Asociación Musical Canalense (CIF G46121174), el Pleno de la Corporación, 

en sesión del 31 de mayo de 2018, aprobó la declaración de especial interés o utilidad pública 
municipal a dicha entidad, a efectos de la bonificación del IBI, declaración que sirvió para que la 
Diputación de Valencia, entidad delegada de la gestión tributaria, aprobara la concesión de la 
bonificación del 80% en la cuota íntegra del IBI de los inmuebles en los que se lleva a cabo la 
actividad musical, para los ejercicios 2018 y 2019, tal y como recoge el art. 4.2.4 de la Ordenanza 
Fiscal municipal reguladora del impuesto. 
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Posteriormente, en el Pleno de mayo de 2020, se aprobó dicha declaración y dicha bonificación, 
para los ejercicios 2020 y 2021. 

 
2. Habiendo concluido este último período de dos años, la asociación musical presenta de nuevo 

solicitud de fecha 09/02/2023 (N.R.E. 1461/2023) en la que expone que, tratándose de una entidad 
declarada bien de relevancia local, solicita la bonificación prevista en la ordenanza fiscal municipal, 
en la cuota íntegra del IBIU del inmueble de su propiedad donde se desarrolla su actividad, en la 
Avda. Vicente Ferri, núm. 64. 

 
3. Vista dicha solicitud, así como la memoria presentada por la entidad en fecha 10/02/2023, 

mediante providencia de la Concejalía delegada de Economía y Hacienda de fecha 13/02/2023, 
se solicita al Servicio de Cultura, la emisión de informe sobre la procedencia de la declaración de 
“especial interés o utilidad municipal” solicitada, a efectos de la bonificación del 80% del IBI para 
el período 2023-2024. 

 
4. Por parte del Servicio de Cultura, se emite informe de fecha 14 de febrero de 2023, valorando 

favorablemente la concurrencia de las circunstancias previstas en la normativa de aplicación para 
la declaración solicitada, considerando que, toda la actividad y trayectoria desarrollada por la 
entidad, la hace merecedora de obtener por parte del consistorio municipal, el reconocimiento de 
entidad de interés municipal, y acceder a la pertinente bonificación del IBI, si así lo acuerda el 
Pleno. 

 
5. Informe favorable de Tesorería, fiscalizado de conformidad por la Intervención. 

 
 
A los que son de aplicación los siguientes 
 

FUNDAMENTOS JURÍDICOS 
 

A. El artículo 74.2 quater del Texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales 
(TRLRHL), aprobado mediante Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, dispone que “Los 
ayuntamientos mediante ordenanza podrán regular una bonificación de hasta el 95 por ciento de 
la cuota íntegra del impuesto a favor de inmuebles en los que se desarrollen actividades 
económicas que sean declaradas de especial interés o utilidad municipal por concurrir 
circunstancias sociales, culturales, histórico artísticas o de fomento del empleo que justifiquen tal 
declaración. Corresponderá dicha declaración al Pleno de la Corporación y se acordará, previa 
solicitud del sujeto pasivo, por voto favorable de la mayoría simple de sus miembros.” 
 

B. Los artículos 136 y 137 del R.D. 1065/2007 de 27 de julio, por el que se aprueba el Reglamento 
General de las actuaciones y los procedimientos de gestión e inspección tributaria y de desarrollo 
de las normas comunes de los procedimientos de aplicación de los tributos (RGAT), regulan el 
procedimiento para el reconocimiento de beneficios fiscales con carácter rogado y sus efectos, 
estableciendo el art. 137 : 
 

“1. El reconocimiento de los beneficios fiscales surtirá efectos desde el momento que establezca 
la normativa aplicable o, en su defecto, desde el momento de su concesión. 
… 
2. Salvo disposición expresa en contrario, una vez concedido un beneficio fiscal no será preciso 
reiterar la solicitud para su aplicación en periodos futuros, salvo que se modifiquen las 
circunstancias que justificaron su concesión o la normativa aplicable”. 

 
C. Haciendo uso de tales previsiones normativas, la Ordenanza Fiscal Reguladora del Impuesto 

sobre Bienes Inmuebles establece en su artículo 4, lo siguiente: 
 
Article 4.- Bonificacions. Regulació substantiva específica. 
 
2.4. Gaudiran d'una bonificació del 80% de la quota íntegra de l'impost els béns immobles en els 
quals es desenvolupen activitats econòmiques que siguen declarades d'especial interès o utilitat 
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municipal per concórrer circumstàncies socials, culturals i/o històric artístiques que justifiquen tal 
declaració. (...) 
Requisits comuns a totes les activitats: 
a) Que el titular de l'activitat econòmica siga subjecte passiu de l'IBI corresponent a l'immoble en 
el qual s'exerceix l'activitat.  
b) Que l'ús que figure en el Cens cadastral siga ajustat a l'activitat realitzada.  
c) Acreditar l'alta en el Cens d'activitats econòmiques, mitjançant presentació de model 036 o 
equivalent.  
d) Estar al corrent en el pagament de tots els tributs municipals, autonòmics i estatals així com 
sense deutes amb la seguretat social.  
 
Requisits específics segons tipus d'activitat:  
e) En aquelles activitats econòmiques en les quals s'al·legue l'existència de circumstàncies socials 
i/o culturals s'haurà d'acreditar que les mateixes estiguen destinades a la promoció, educació i 
inserció social de persones amb discapacitats físiques i/o psíquiques, o a l'atenció de persones 
majors i a la infancia. 
 
h) Correspon al Ple Municipal la declaració que faculta el benefici fiscal, amb el vot de la majoria 
simple dels seus membres i s'acordarà prèvia sol·licitud del subjecte passiu, la qual haurà de 
presentar-se abans del 28 de febrer de l'any en curs, produint efectes en l'exercici de la seua 
sol·licitud i en el següent.” 

 
D. La Base de ejecución 44.4 del vigente presupuesto dispone “Fiscalización de los ingresos. Se 

sustituye la fiscalización previa de derechos por la inherente a la toma de razón en contabilidad y 
por actuaciones comprobatorias posteriores mediante la utilización de técnicas de muestreo o 
auditoria." 

 
E. El órgano competente para su aprobación es el Pleno, conforme a lo dispuesto en el artículo 21.1 

s)  de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local y 74. 2 quater del 
TRLRH.  

  
En base a lo anterior, se propone al Ayuntamiento Pleno: 

 
Primero.- Declarar de especial interés o utilidad municipal, a los efectos de aplicación de la 
bonificación prevista en la Ordenanza Fiscal municipal reguladora del IBI, por concurrir 
circunstancias sociales, culturales, histórico artísticas, a la entidad: 

 
ASOCIACIÓN MUSICAL CANALENSE, con CIF nº G-46121174 y domicilio social en la avda. 
Vicente Ferri, 64 de Canals. 

 
Segundo.-  Dar traslado de la declaración de interés municipal, a la Diputación Provincial de Valencia, 
para que previa comprobación, por parte de la misma, del cumplimiento del resto de requisitos 
exigibles según la ordenanza fiscal municipal reguladora del IBI, resulte de aplicación la bonificación 
prevista del 80% de la cuota en el Impuesto sobre bienes inmuebles, ejercicios 2023-2024, del 
siguiente bien: 
 

- Titular Catastral:  Asociación musical canalense (CIF G46121174) 
- Domicilio tributario:  Avda. Vicente Ferri, 64 
- Referencia Catastral: 9160605-YJ0196S-0001-ZU 

 
Tercero.-  Notificar el acuerdo a los interesados señalándoles que contra el presente acto, que pone 
fin a la vía administrativa, se puede interponer, de acuerdo con lo preceptuado en el art. 108 de la Ley 
7/85, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, y 14.2 del R.D.L. Texto Refundido LHL 
2/2004, recurso de reposición con carácter preceptivo en el plazo de un mes a contar desde el día 
siguiente a la recepción de la notificación, ante el Pleno, y contra la denegación expresa o presunta del 
citado recurso cabe interponer recurso contencioso-administrativo ante los Juzgados de lo Contencioso-
Administrativo de Valencia, de conformidad con lo regulado en el art. 8 de la Ley 29/98, de 13 de Julio, 
Reguladora de la Jurisdicción Contencioso-Administrativa, sin perjuicio de que pueda ejercitar cualquier 
otro que estime procedente.” 
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4.2 DECLARACIÓ D'ESPECIAL INTERÈS O UTILITAT MUNICIPAL A LA 

ASSOCIACIÓ CLUB DE TENIS DE CANALS ALS EFECTES DE BONIFICACIÓ EN 'IMPORT 
SOBRE BENS IMMOBLES PER ALS EXERCICIS 2023-2024 (Exp. 1334703E) 
 
 Es dóna compte de la proposta, original en castellà, que va ser dictaminada favorablement 
per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en sessió extraordinària i 
urgent celebrada el dia 18 de maig de 2023, Minuta 6/2023, i que se sotmet a votació en el present 
punt. 
 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 

“El Sr. Orea Pedraza indica, molt breument, bé jo pense que estes tres declaracions és 

allò que moltes vegades anomenem política útil, política per a les persones. La veritat que estic 

molt content de que se’n porten perquè ja des del dos mil setze si no recorde mal que estan fent-

se aquestes bonificacions. Perquè al final, per a explicar-li a la gent perquè bonifiquem el huitanta 

per cent del IBI d’aquestes associacions és perquè estes associacions estan ocupant un local 

immoble i per tant, estan obligats a pagar un tribut però ho fan, ho ocupen, per a desenvolupar 

una activitat que redunda en benefici a tota la població. Per tant, el que vam parlar en la comissió 

justament és això és intentar que açò siga per a més associacions municipals i per això és bàsic 

donar la informació i sobretot també facilitar un poc la tramitació administrativa perquè a vegades 

és un poc engorrosa en quant a la documentació que han de presentar. Jo pense que anem 

millorant segur que ho farem, ho faran millor en la pròxima legislatura i pense que és política 

bona.” 

. . . 
  

No produint-se altres intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense més tràmits 
la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. Dª 
Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria 
Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i 
Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); D. Francisco López 
Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª 
Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Vots en 
contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTES 

 
1. Vista la solicitud de fecha 14/11/2022 (N.R.E. 12365/2022) presentada por el CLUB DE 

TENIS DE CANALS, en la que en síntesis, solicita la bonificación del 80% del IBIU que está 
prevista en el artículo 4.2.4 de la ordenanza fiscal municipal, reguladora del Impuesto 
sobre bienes Inmuebles, para los bienes en los que se desarrollen actividades 
económicas que sean declaradas de especial interés o utilidad municipal, por concurrir 
circunstancias sociales, culturales y/o histórico-artísticas que justifiquen tal declaración, 
exponiendo además, todos los motivos por los que considera se cumplen los requisitos 
para obtener dicha declaración, persistiendo las causas que motivaron también dicha 
declaración y la consiguiente bonificación en el período 2021-2022. 
 
El bien para el que solicita la bonificación es para el inmueble con ref. catastral 
8634114YJ0183S0001OZ, de uso deportivo, sito en Ur. La Redonda, 31, según catastro. 
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Dicha solicitud, fue complementada en fecha 11/01/2023, R.E.Nº. 417/2023, mediante 
la aportación de la memoria de las actividades realizadas en 2022, y certificados de estar 
al corriente con la AEAT y la TGSS, tal como establece la ordenanza. Asimismo, se 
incorporó de oficio, certificado positivo de estar al corriente con la hacienda municipal. 

 
2. Vista dicha solicitud, se solicitó al Servicio de Deportes, la emisión de informe sobre la 

procedencia de la declaración de “especial interés o utilidad municipal” solicitada, a 
efectos de la bonificación del 80% del IBI para el período 2023-2024. 

 
3. Por parte del Servicio de Deportes, en fecha 15/02/2023, se emite informe por el 

coordinador deportivo, con el visto bueno de la TAG del Servicio de Desarrollo Local y 
Servicios Públicos, valorando la concurrencia de las circunstancias previstas en la 
normativa de aplicación para la declaración solicitada, que se transcribe a continuación: 
 
“INFORME SOBRE LA ASOCIACIÓN CLUB DE TENIS CANALS  
 
• Objeto: El motivo del presente informe es dar cuenta sobre la procedencia de declarar de 
“especial interés o utilidad municipal” de la Asociación Club de Tenis Canals en relación a 
la solicitud de la bonificación del IBI para el período 2023-2024.  
 
• Vinculación con expediente: El siguiente informe está vinculado con el expediente 
1334703E con título: “S773 - Solicitud Bonificación IBI 2023-2024 Club de Tenis”.  
 
• Exposición de hechos: Una vez revisada la documentación presentada y teniendo en 
cuenta todas las actividades expuestas que se llevan a cabo en el Club de Tenis Canals 
queda de manifiesto que en sus instalaciones se fomenta y contribuye a lo siguiente:  
1.La promoción deportiva dirigida a todos los grupos de edad, sin discriminación alguna.  
2.La participación de la ciudadanía en sus actividades y uso de instalaciones, al ser un 
espacio abierto a cualquier persona.  
3.El cuidado de la educación de los menores que participan en sus actividades.  
4.La inclusión de las personas con diversidad funcional en las actividades programadas, 
reforzado en la colaboración con la Fundación de Rafa Nadal.  
5.El apoyo creciente a la participación de la mujer en el deporte mediante la organización 
de torneos femeninos, así como otras actividades participativas.  
6.El mantenimiento y promoción de la escuela de tenis en el municipio carente en 
instalaciones deportivas municipales al no disponer de pistas de tenis.  
 
El conjunto de todas estas actuaciones, unidas a los beneficios intrínsecos que aporta la 
práctica de actividad física y deporte, repercuten de manera muy positiva en el municipio al 
ser el Club de Tenis Canals otro espacio de promoción deportiva, de interrelación personal 
y de encuentro social, donde se crea un ambiente saludable que aporta un valor añadido en 
la oferta deportiva de Canals.  
 
Es por ello que informo:  
-ÚNICO: Por los motivos anteriormente expuestos se informa favorablemente en relación a 
la procedencia de declarar de “especial interés o utilidad municipal” de la Asociación Club 
de Tenis Canals.” 
 

4. Informe favorable de Tesorería, fiscalizado de conformidad por la Intervención. 
 

 
A los que son de aplicación los siguientes 

 
FUNDAMENTOS JURÍDICOS 

 
A. El artículo 74.2 quater del Texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales 

(TRLRHL), aprobado mediante Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, dispone que 
“Los ayuntamientos mediante ordenanza podrán regular una bonificación de hasta el 95 por 
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ciento de la cuota íntegra del impuesto a favor de inmuebles en los que se desarrollen 
actividades económicas que sean declaradas de especial interés o utilidad municipal por 
concurrir circunstancias sociales, culturales, histórico artísticas o de fomento del empleo 
que justifiquen tal declaración. Corresponderá dicha declaración al Pleno de la Corporación 
y se acordará, previa solicitud del sujeto pasivo, por voto favorable de la mayoría simple de 
sus miembros.” 
 

B. Los artículos 136 y 137 del R.D. 1065/2007 de 27 de julio, por el que se aprueba el 
Reglamento General de las actuaciones y los procedimientos de gestión e inspección 
tributaria y de desarrollo de las normas comunes de los procedimientos de aplicación de los 
tributos (RGAT), regulan el procedimiento para el reconocimiento de beneficios fiscales con 
carácter rogado y sus efectos, estableciendo el art. 137: 
 
“1. El reconocimiento de los beneficios fiscales surtirá efectos desde el momento que 
establezca la normativa aplicable o, en su defecto, desde el momento de su concesión. 
… 
2. Salvo disposición expresa en contrario, una vez concedido un beneficio fiscal no será preciso 
reiterar la solicitud para su aplicación en periodos futuros, salvo que se modifiquen las 
circunstancias que justificaron su concesión o la normativa aplicable”. 
 

C. Haciendo uso de tales previsiones normativas, la Ordenanza Fiscal Reguladora del Impuesto 
sobre Bienes Inmuebles establece en su artículo 4, lo siguiente: 
 
Article 4.- Bonificacions. Regulació substantiva específica. 
 
2.4. Gaudiran d'una bonificació del 80% de la quota íntegra de l'impost els béns immobles en 
els quals es desenvolupen activitats econòmiques que siguen declarades d'especial interès o 
utilitat municipal per concórrer circumstàncies socials, culturals i/o històric artístiques que 
justifiquen tal declaració. (...) 
 
Requisits comuns a totes les activitats: 

a) Que el titular de l'activitat econòmica siga subjecte passiu de l'IBI corresponent a 
l'immoble en el qual s'exerceix l'activitat.  

b) Que l'ús que figure en el Cens cadastral siga ajustat a l'activitat realitzada.  
c) Acreditar l'alta en el Cens d'activitats econòmiques, mitjançant presentació de model 

036 o equivalent.  
d) Estar al corrent en el pagament de tots els tributs municipals, autonòmics i estatals 

així com sense deutes amb la seguretat social.  
 
Requisits específics segons tipus d'activitat:  
e) En aquelles activitats econòmiques en les quals s'al·legue l'existència de circumstàncies 
socials i/o culturals s'haurà d'acreditar que les mateixes estiguen destinades a la promoció, 
educació i inserció social de persones amb discapacitats físiques i/o psíquiques, o a l'atenció 
de persones majors i a la infancia. 
 
h) Correspon al Ple Municipal la declaració que faculta el benefici fiscal, amb el vot de la 
majoria simple dels seus membres i s'acordarà prèvia sol·licitud del subjecte passiu, la qual 
haurà de presentar-se abans del 28 de febrer de l'any en curs, produint efectes en l'exercici de 
la seua sol·licitud i en el següent.” 
 

D. La Base de ejecución 44.4 del vigente presupuesto dispone “Fiscalización de los ingresos. 
Se sustituye la fiscalización previa de derechos por la inherente a la toma de razón en 
contabilidad y por actuaciones comprobatorias posteriores mediante la utilización de 
técnicas de muestreo o auditoria." 
 

E. El órgano competente para su aprobación es el Pleno, conforme a lo dispuesto en el artículo 
21.1 s)  de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local y 74. 2 
quater del TRLRH.  
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En base a lo anterior, el Ayuntamiento Pleno acuerda: 
 
Primero. - Declarar de especial interés o utilidad municipal, a los efectos de aplicación de la 
bonificación prevista en la Ordenanza Fiscal municipal reguladora del IBI, por concurrir 
circunstancias sociales, culturales, histórico artísticas, a la entidad: 
 
ASOCIACIÓN CLUB DE TENIS DE CANALS, con CIF nº G446392791 y domicilio social en la Ur. 
La Redonda, 31, de Canals. 
 
Segundo. -  Dar traslado de la declaración de interés municipal, a la Diputación Provincial de 
Valencia, para que, previa comprobación por parte de la misma, del cumplimiento del resto de 
requisitos exigibles según la ordenanza fiscal municipal reguladora del IBI, resulte de aplicación 
la bonificación prevista del 80% de la cuota en el Impuesto sobre bienes inmuebles, ejercicios 
2023-2024, del siguiente bien: 

• Titular Catastral: Club de Tenis de Canals (CIF G46392791) 

• Domicilio tributario:  Ur. La Redonda, 31 

• Referencia Catastral:  8634114YJ0183S0001OZ 
 
Tercero.-  Notificar el acuerdo a los interesados señalándoles que contra el presente acto, que 
pone fin a la vía administrativa, se puede interponer, de acuerdo con lo preceptuado en el art. 108 
de la Ley 7/85, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, y 14.2 del R.D.L. Texto 
Refundido LHL 2/2004, recurso de reposición con carácter preceptivo en el plazo de un mes a 
contar desde el día siguiente a la recepción de la notificación, ante el Pleno, y contra la denegación 
expresa o presunta del citado recurso cabe interponer recurso contencioso-administrativo ante los 
Juzgados de lo Contencioso-Administrativo de Valencia, de conformidad con lo regulado en el art. 
8 de la Ley 29/98, de 13 de Julio, Reguladora de la Jurisdicción Contencioso-Administrativa, sin 
perjuicio de que pueda ejercitar cualquier otro que estime procedente.” 

 
 
 4.3 DECLARACIÓ D'ESPECIAL INTERÈS O UTILITAT MUNICIPAL A LA UNIÓ 
MUSICAL SANTA CECILIA DE CANALS ALS EFECTES DE BONIFICACIÓ EN 'IMPORT 
SOBRE BENS IMMOBLES PER ALS EXERCICIS 2023-2024 (Exp. 1330556W) 
 
 Es dóna compte de la proposta, original en castellà, que va ser dictaminada favorablement 
per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en sessió extraordinària i 
urgent celebrada el dia 18 de maig de 2023, Minuta 6/2023, i que se sotmet a votació en el present 
punt. 
 

. . . 
  

No produint-se intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense més tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª 
José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria Carmen 
Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i Dª. Mª 
Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); D. Francisco López Trigueros, D. 
Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan 
Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés Mª Poveda 
Mira i D. Cristian Juan Fasanar (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia Bononad Martínez 
(regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Vots en contra: Cap; 
Abstencions: Cap. 

 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTES 
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1. Previa solicitud de la Unión Musical Santa Cecilia de Canals (CIF G46563771), el Pleno 
de la Corporación, en sesión del 31 de mayo de 2018, aprobó la declaración de especial 
interés o utilidad pública municipal a dicha entidad, a efectos de la bonificación del IBI, 
declaración que sirvió para que la Diputación de Valencia, entidad delegada de la gestión 
tributaria, aprobara la concesión de la bonificación del 80% en la cuota íntegra del IBI de 
los inmuebles en los que se lleva a cabo la actividad musical, para los ejercicios 2018 y 
2019, tal y como recoge el art. 4.2.4 de la Ordenanza Fiscal municipal reguladora del 
impuesto. 

 
Posteriormente, en el Pleno de mayo de 2020, se aprobó dicha declaración y dicha 
bonificación, para los ejercicios 2020 y 2021. 

 
2. Habiendo concluido este último período de dos años, la Unión musical presenta de nuevo 

solicitud de fecha 02/02/2023 (N.R.E. 1034/2023) en la que expone que, tratándose de 
una entidad declarada bien de relevancia local, solicita la bonificación prevista en la 
ordenanza fiscal municipal, en la cuota íntegra del IBIU del inmueble de su propiedad 
donde se desarrolla su actividad, en la calle Sants de la Pedra, núm. 33 

 
3. Vista dicha solicitud, mediante providencia de la Concejalía delegada de Economía y 

Hacienda de fecha 06/02/2023, se solicita al Servicio de Cultura, la emisión de informe 
sobre la procedencia de la declaración de “especial interés o utilidad municipal” solicitada, 
a efectos de la bonificación del 80% del IBI para el período 2023-2024. 

 
4. Por parte del Servicio de Cultura, se emite informe de fecha 08 de febrero de 2023, 

valorando favorablemente la concurrencia de las circunstancias previstas en la normativa 
de aplicación para la declaración solicitada, considerando que, toda la actividad y 
trayectoria desarrollada por la entidad, la hace merecedora de obtener por parte del 
consistorio municipal, el reconocimiento de entidad de interés municipal, y acceder a la 
pertinente bonificación del IBI, si así lo acuerda el Pleno. 

 

5. Informe favorable de Tesorería, fiscalizado de conformidad por la Intervención. 
 

 
 A los que son de aplicación los siguientes 
 

FUNDAMENTOS JURÍDICOS 
 

A. El artículo 74.2 quater del Texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales (TRLRHL), aprobado mediante Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, 
dispone que “Los ayuntamientos mediante ordenanza podrán regular una bonificación 
de hasta el 95 por ciento de la cuota íntegra del impuesto a favor de inmuebles en los 
que se desarrollen actividades económicas que sean declaradas de especial interés o 
utilidad municipal por concurrir circunstancias sociales, culturales, histórico artísticas o 
de fomento del empleo que justifiquen tal declaración. Corresponderá dicha declaración 
al Pleno de la Corporación y se acordará, previa solicitud del sujeto pasivo, por voto 
favorable de la mayoría simple de sus miembros.” 
 

B. Los artículos 136 y 137 del R.D. 1065/2007 de 27 de julio, por el que se aprueba el 
Reglamento General de las actuaciones y los procedimientos de gestión e inspección 
tributaria y de desarrollo de las normas comunes de los procedimientos de aplicación de 
los tributos (RGAT), regulan el procedimiento para el reconocimiento de beneficios 
fiscales con carácter rogado y sus efectos, estableciendo el art. 137: 
 

“1. El reconocimiento de los beneficios fiscales surtirá efectos desde el momento que 
establezca la normativa aplicable o, en su defecto, desde el momento de su concesión. 
… 
2. Salvo disposición expresa en contrario, una vez concedido un beneficio fiscal no será 
preciso reiterar la solicitud para su aplicación en periodos futuros, salvo que se 
modifiquen las circunstancias que justificaron su concesión o la normativa aplicable”. 
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C. Haciendo uso de tales previsiones normativas, la Ordenanza Fiscal Reguladora del 
Impuesto sobre Bienes Inmuebles establece en su artículo 4, lo siguiente: 
 
Article 4.- Bonificacions. Regulació substantiva específica. 
 
2.4. Gaudiran d'una bonificació del 80% de la quota íntegra de l'impost els béns immobles 
en els quals es desenvolupen activitats econòmiques que siguen declarades d'especial 
interès o utilitat municipal per concórrer circumstàncies socials, culturals i/o històric 
artístiques que justifiquen tal declaració. (...) 
Requisits comuns a totes les activitats: 
a) Que el titular de l'activitat econòmica siga subjecte passiu de l'IBI corresponent a 
l'immoble en el qual s'exerceix l'activitat.  
b) Que l'ús que figure en el Cens cadastral siga ajustat a l'activitat realitzada.  
c) Acreditar l'alta en el Cens d'activitats econòmiques, mitjançant presentació de model 
036 o equivalent.  
d) Estar al corrent en el pagament de tots els tributs municipals, autonòmics i estatals 
així com sense deutes amb la seguretat social.  
 
Requisits específics segons tipus d'activitat:  
e) En aquelles activitats econòmiques en les quals s'al·legue l'existència de 
circumstàncies socials i/o culturals s'haurà d'acreditar que les mateixes estiguen 
destinades a la promoció, educació i inserció social de persones amb discapacitats 
físiques i/o psíquiques, o a l'atenció de persones majors i a la infancia. 
 
h) Correspon al Ple Municipal la declaració que faculta el benefici fiscal, amb el vot de la 
majoria simple dels seus membres i s'acordarà prèvia sol·licitud del subjecte passiu, la 
qual haurà de presentar-se abans del 28 de febrer de l'any en curs, produint efectes en 
l'exercici de la seua sol·licitud i en el següent.” 

 
D. La Base de ejecución 44.4 del vigente presupuesto dispone “Fiscalización de los 

ingresos. Se sustituye la fiscalización previa de derechos por la inherente a la toma de 
razón en contabilidad y por actuaciones comprobatorias posteriores mediante la 
utilización de técnicas de muestreo o auditoria." 

 
E. El órgano competente para su aprobación es el Pleno, conforme a lo dispuesto en el 

artículo 21.1 s)  de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen 
Local y 74. 2 quater del TRLRH.  

  
En base a lo anterior, el Ayuntamiento Pleno acuerda: 

 
Primero.- Declarar de especial interés o utilidad municipal, a los efectos de 

aplicación de la bonificación prevista en la Ordenanza Fiscal municipal reguladora del IBI, 
por concurrir circunstancias sociales, culturales, histórico artísticas, a la entidad: 

 
UNIÓ MUSICAL SANTA CECILIA, con CIF nº G-46563771 y domicilio social en la calle 
Sants de la Pedra, 33 de Canals 

 
Segundo.-  Dar traslado de la declaración de interés municipal, a la Diputación Provincial 

de Valencia, para que previa comprobación, por parte de la misma, del cumplimiento del resto de 
requisitos exigibles según la ordenanza fiscal municipal reguladora del IBI, resulte de aplicación 
la bonificación prevista del 80% de la cuota en el Impuesto sobre bienes inmuebles, 
ejercicios 2023-2024, del siguiente bien: 

- Titular Catastral: Unión Musical Santa Cecilia (CIF G46563771) 
- Domicilio tributario: Sants de la Pedra, 29 
- Referencia Catastral:    9454308-YJ0195S-0001-BD 

 
Tercero.-  Notificar el acuerdo a los interesados señalándoles que contra el presente acto, 

que pone fin a la vía administrativa, se puede interponer, de acuerdo con lo preceptuado en el art. 
108 de la Ley 7/85, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, y 14.2 del R.D.L. 
Texto Refundido LHL 2/2004, recurso de reposición con carácter preceptivo en el plazo de un mes 
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a contar desde el día siguiente a la recepción de la notificación, ante el Pleno, y contra la denegación 
expresa o presunta del citado recurso cabe interponer recurso contencioso-administrativo ante los 
Juzgados de lo Contencioso-Administrativo de Valencia, de conformidad con lo regulado en el art. 8 
de la Ley 29/98, de 13 de Julio, Reguladora de la Jurisdicción Contencioso-Administrativa, sin perjui-
cio de que pueda ejercitar cualquier otro que estime procedente.” 
 
 

4.4 PROPOSTA DE LA REGIDORIA DELEGADA D'INICI D'EXPEDIENT PER A LA 
DESAFECTACIÓ DE BÉNS MUNICIPALS DEL SERVEI PÚBLIC (Exp. 986553N). 
 
 Es dóna compte de la proposta, original en castellà, que va ser dictaminada favorablement 
per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en sessió extraordinària i 
urgent celebrada el dia 18 de maig de 2023, Minuta 6/2023, i que se sotmet a votació en el present 
punt. 
 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 

“La Sra. Bru García expressa, bona nit altra vegada, sí, açò també es va tractar i 

simplement és dir que són dos en aquest cas els béns municipals serien dos motos de 125 de la 

policia municipal, que són molt antigues, molt velles, i ja no estan en funcionament aleshores ja 

es desafecten i ja esta. Gràcies.” 

. . . 
  

No produint-se altres intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense més tràmits 
la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. Dª 
Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria 
Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i 
Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); D. Francisco López 
Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª 
Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Vots en 
contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

 “ANTECEDENTES DE HECHO 
 
 I.- Providencia de la Alcaldía-Presidencia, de 13 de abril de 2022, solicitando informe 
acreditativo del estado de las motocicletas PIAGGIO X7 125.I.E, con matrículas 5840-HCY y 
5841-HCY, así como el Todo terreno ISUZU Trooper 8.3 con matrícula V-4414-FM al Oficial Jefe 
de la Policía Local de Canals y al Jefe de la Brigada de Obras y Servicios Municipal. 
 
 II.- Informe del Inspector Jefe de la Policía Local, de 26 de abril de 2022, acreditativo del 
estado de los vehículos que se pretenden desafectar. 
 
 III.- Providencia de la Alcaldía-Presidencia, de 24 de abril de 2023, solicitando informe 
de oportunidad y legalidad de la Secretaría y del Servicio de Patrimonio, e informe del Ingeniero 
Técnico Industrial acreditativo del estado de los vehículos. 
 
 IV.- Informe del Ingeniero Técnico Municipal, de 24 de abril de 2023, sobre valoración de 
vehículos de titularidad municipal.  
 
 V.- Informe del Servicio de Patrimonio, de 4 de mayo de 2023, que cuenta con el visto y 
conforme de la Secretaría General. 
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VI.- Solicitud de fiscalización del expediente, de 5 de mayo de 2023. 
 
 VII.- Informe de fiscalización, de 13 de mayo de 2023, emitido por la Intervención 
municipal fiscalizando de conformidad el expediente.  
 

FUNDAMENTOS JURÍDICOS 
 
 PRIMERO.- Legislación aplicable:  

Artículos 22.2.l), 47.2.n) y 81 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora de las Bases de 

Régimen Local. 

Artículo 179 de la Ley 8/2010, de 23 de junio, del Régimen Local de la Comunidad 

Valenciana. 

Artículos 8 y 35 del Real Decreto 1372/1986, de 13 de junio, por el que se aprueba el 

Reglamento de Bienes de las Entidades Locales (RBEL). 

 
SEGUNDO.- Procedimiento:  
Mediante el expediente de desafectación se consigue la alteración de la calificación 

jurídica de un bien de dominio público, convirtiéndolo en bien de carácter patrimonial, el primer 
requisito será el de acreditar su oportunidad y legalidad. 

 
El procedimiento será el siguiente: 
 
1.- Providencia de Alcaldía. 
2.- Informe del Servicio con el visto y conforme de la Secretaría. 
3.- Informe técnico. 
4.- Acuerdo del pleno. (Mayoría Absoluta). 
5.- Información Pública: anuncio en el Boletín Oficial de la Provincia. 
6.- Certificado de las alegaciones presentadas. 
7.- Informe técnico sobre las alegaciones. 
8.- Informe del Servicio sobre las alegaciones, con el visto y conforme de la Secretaría. 
9.- Acuerdo definitivo del Pleno (Mayoría absoluta). 
10.- Acto de recepción formal. 
 
El órgano competente será el Pleno que, en primer lugar, adoptará acuerdo aprobando 

el inicio del procedimiento para la desafectación de los vehículos. 
 
Una vez acordado su inicio, se procederá al trámite de información pública por el plazo 

de un mes, mediante anuncio en el Boletín Oficial de la Provincia y en el Tablón de Anuncios del 
Ayuntamiento, a fin de que los interesados puedan presentar las alegaciones que estimen 
pertinentes. 

 
Las alegaciones presentadas se evaluarán en informe técnico y, sobre ellas, se realizará 

también un informe jurídico, sometiéndose a la estimación o desestimación del Pleno, que a su 
vez procederá a la aprobación de la desafectación del dominio público de los vehículos objeto 
del expediente. 

 
La resolución deberá ser motivada, dejando acreditada la oportunidad y la legalidad de 

la misma, tal y como se establece en el artículo 179.1 de la Ley 8/2010, de 23 de junio, del 
Régimen Local de la Comunidad Valenciana, en consonancia con el artículo 81.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, reguladora de las Bases de Régimen Local, y el artículo 8.1 del RBEL. 

 
TERCERO.- Competencia: 
Para aprobar un cambio de calificación jurídica, la Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora 

de las Bases de Régimen Local, establece: 
- En el artículo 22.2.l), que la competencia es del Pleno. 
- En el artículo 47.2.n), que el quorum exigible para este tipo de acuerdos es la mayoría 

absoluta, todo ello en consonancia con la prescripción existente en el artículo 179 de la Ley 
8/2010, de 23 de junio, de Régimen Local de la Comunidad Valenciana. 
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CUARTO.- Una vez finalizado el plazo de información pública, el expediente se someterá 
a su aprobación por el Pleno. De ello deberán efectuarse las correspondientes anotaciones en 
el Inventario de Bienes Municipales, de acuerdo con lo establecido en el RBEL, en su caso. 

 
En este punto, cabe destacar que, respecto de ambas motocicletas, consta un único título 

de adquisición, de fecha 15 de marzo de 2011 (Resolución de 15 de marzo de 2011, del Conseller 
de Gobernación por la que se concede al Ayuntamiento de Canals 2 motos scooter). Asimismo, 
los vehículos constan a nombre del Ayuntamiento de Canals en la Dirección General de Tráfico, 
pero no figura su inscripción en el Inventario de Bienes del Ayuntamiento de Canals.  

 
Queda acreditada la oportunidad en los informes de 26 de abril de 2022 (Antecedente II 

del presente documento), y de 24 de abril de 2023 (Antecedente IV del presente documento), 
dándose los requisitos para tomar el acuerdo de inicio del expediente de desafectación. 

 
A la vista de los antecedentes y los fundamentos puestos de manifiesto, el Pleno 

acuerda: 
 
 PRIMERO.- Iniciar el procedimiento de desafectación del Servicio Público (Policía Local) 
de los vehículos de titularidad municipal que se señalan: 
 

- Motocicleta PIAGGO X7 125 I.E. (matrícula 5840-HCY). 

   - Motocicleta PIAGGO X7 125 I.E (matrícula 5841-HCY). 

 
 SEGUNDO.- Proceder a la publicación en el Boletín Oficial de la Provincia del acuerdo 
de desafectación, concediendo el período de un mes para la presentación de posibles 
alegaciones a la misma. 
 
 TERCERO.- Transcurrido el citado plazo y analizadas las alegaciones que se hubiesen 
formulado, elevar al Pleno, para su aprobación, si procede, la desafectación del Servicio Público 

de los citados vehículos.” 
 
 
 4.5 DECLARACIÓ D'ESPECIAL INTERÈS O UTILITAT MUNICIPAL RELATIVA A LA 
BONIFICACIÓ DE L'I.C.I.O. DE LES OBRES DE CONSTRUCCIÓ (REPOSICIÓ) 
DED'INSTITUT D'ENSENYAMENT SECUNDARI FRANCESC GIL DE CANALS (Exp. 
1417175Z)  
 
 Es dóna compte de la proposta que va ser dictaminada favorablement per la Comissió 
Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en sessió extraordinària i urgent celebrada 
el dia 18 de maig de 2023, Minuta 6/2023, i que se sotmet a votació en el present punt. 
 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 

“La Sra. Bru García indica, en aquest punt que també vam tractar a la comissió 

informativa és també declarat per part del ple que es puga acollir a aquesta bonificació, en aquest 

cas és per a l’impost de construccions per a que puga ser beneficiari d’una bonificació d’un 

noranta per cent en la quota d’aquest impost de construccions i també en el mateix cas el mateix, 

el que és declarar-lo obra d’especial interès o utilitat municipal.” 

. . . 
  

No produint-se altres intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense més tràmits 
la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, corresponents als Srs./Sres. Dª 
Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria 
Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i 
Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); D. Francisco López 
Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª 
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Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Vots en 
contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTS 

 
1. Vista la sol·licitud de data 24/03/2021 (N.R.E. 2021003129) presentada per la 

Secretaria Autonòmica d’Educació i Formació Professional (Servei d’Infraestructures 
Educatives), en relació a les obres de “Construcció (Reposició) de l’IES Francesc Gil 
de Canals”, on es presentava el projecte d’execució de les obres aprovat per la 
Conselleria en data 27.01.2021, i es demanava en relació al mateix: 

a. Concessió de Llicència d’Obres 
b. Concessió de Llicència Ambiental, per tractar-se d’un edifici d’ús docent amb 

una superfície total construïda superior a 5.000 m2. 
c. D’acord amb l’article 103.2 i 103.3 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 05 

de març, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei d’Hisendes Locals, així com 
en l’article 6 de l’Ordenança Fiscal de l’Ajuntament de Canals que regula 
l’Impost sobre Construccions, Instal·lacions i Obres (ICIO), se sol·licita la 
Declaració d’Especial Interès o Utilitat Municipal per part del Ple de la 
Corporació, per concórrer les circumstàncies socials i culturals que 
justifiquen tal declaració, a l’efecte de concessió de la bonificació que 
corresponga de la quota de l’Impost sobre Construccions, Instal·lacions i 
obres (ICIO), i en el seu cas, sobre la taxa per atorgament de llicència 
urbanística. Així mateix, s’informa que les taxes i impostos, inclòs ICIO, que 
corresponga satisfer, seran abonades directament per l’empresa 
adjudicatària de les obres. 

 
2. En la Memòria del Projecte d’Execució de les obres, diu que aquest modifica el 

projecte original, aprovat per CIEGSA en data 07.07.2011, sense que les 
modificacions suposen canvis substancials respecte a la configuració del projecte 
original aprovat en 2011. 

 
3. Respecte al projecte original aprovat en 2011, al que es fa referència, va ser objecte 

de concessió de llicència urbanística per part de l’Ajuntament de Canals, dins de 
l’expedient 193/2010. Així mateix, a sol·licitud de CIEGSA en aquell moment, i als 
efectes de poder obtenir la bonificació del 90% de l’impost de construccions que 
preveu l’article 103.2 i 103.3 del TRLRHL i l’ordenança fiscal municipal reguladora 
d’este impost, el Ple de la Corporació, en sessió extraordinària de 02.08.2011, va 
declarar l’obra de reposició de l’IES FRANCESC GIL, com d’especial interès i/o utilitat 
municipal, per concórrer circumstàncies de caràcter cultural, perquè es tracta d’una 
obra que està destinada de manera prioritària, essencial i única, al foment de 
l’educació, a la integració social, formació, i al desenvolupament cultural dels 
habitants del municipi, i és concreció del dret fonamental que tenen tots a l’educació, 
tal com es proclama en l’article 27.1 de la Constitució espanyola. 

 
4. Finalment, les obres no van ser executades en aquell moment, i per fi, en 2021 es 

presenta per la Conselleria d’Educació el projecte actualitzat, al qual, l’Ajuntament li 
ha concedit llicència ambiental i d’obres, per Resolució d’Alcaldia núm. 1330 de 
08.09.2021, dins de l’expedient 2021/PAC_03/000232. 
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5. Vista la sol·licitud de la Conselleria d’Educació en relació a l’impost sobre 
Construccions, Instal·lacions i Obres, per part de la Regidoria delegada d’Economia i 
Hisenda, per providència de 13.05.02023, s’ha disposat que s’inicie expedient en 
relació a determinar la possibilitat d’aplicar la bonificació sol·licitada, incorporant-se 
els informes corresponents i que s’eleve proposta d’acord o resolució. 
 

6. Informe favorable de Tresoreria, fiscalitzat de conformitat per la Intervenció. 
 

QÜESTIONS PRÈVIES: 
 

Estem davant d’un doble procediment administratiu, que originarà dos actes administratius 
seqüencials en el temps, a saber: 

 
- Primer, haurà d’estudiar-se pel Ple Municipal, si l’obra en qüestió és declarada o no 

d’utilitat municipal o interès general, vist que aquesta declaració, en sentit estimatiu, és 
requisit essencial per a resoldre de forma estimativa el reconeixement del benefici fiscal. 

- Segon, haurà de resoldre’s per l’Alcaldia, si el sol·licitant té dret o no a l’obtenció del 
benefici fiscal sol·licitat. 

 
FONAMENTS JURÍDICS 

 
A. L’article 103.2 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 05 de març, Text Refós de la Llei 

Reguladora de les Hisendes Locals (LRHL), estableix les bonificacions potestatives que 
es poden aplicar a l’Impost sobre Construccions, Instal·lacions i Obres, i en concret, en 
l’apartat a), que fa referència al cas que ens ocupa, senyala: 

 
“2. Les ordenances fiscals podran regular les següents bonificacions sobre la quota de 

l'impost: 
 

a) Una bonificació de fins al 95 per cent a favor de les construccions, instal·lacions o obres 
que siguen declarades d'especial interés o utilitat municipal per concórrer 
circumstàncies socials, culturals, històric artístiques o de foment de l'ocupació que 
justifiquen tal declaració. Correspondrà aquesta declaració al Ple de la Corporació i 
s'acordarà, prèvia sol·licitud del subjecte passiu, per vot favorable de la majoria simple 
dels seus membres. 
.../... 
La regulació dels restants aspectes substantius i formals de les bonificacions a què es 
refereix aquest apartat s'establirà en l'ordenança fiscal. Entre altres matèries, 
l'ordenança fiscal determinarà si totes o algunes de les citades bonificacions són o no 
aplicables simultàniament” 

 
B. Fent ús de dita previsió normativa, l’Ordenança Fiscal Reguladora de l’Impost sobre 

Construccions, Instal·lacions i Obres de l’Ajuntament de Canals, estableix en el seu article 
7, apartat 3r, el següent: 

 
“3.1.Podran gaudir d'una bonificació del 90% en la quota de l’ICIO les construccions, 
instal·lacions o obres declarades d'especial interès o utilitat municipal per concórrer 
circumstàncies socials, culturals, historicoartístiques o de foment d'ocupació que 
justifiquen tal declaració.  

 
La declaració que faculta el benefici fiscal: 
 

a.- Correspon al Ple Municipal i s'acordarà, prèvia sol·licitud raonada 
detalladament pel subjecte passiu, amb el vot de la majoria simple dels seus membres. 
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b.- El Ple ponderarà el contingut del Projecte i especialment, la “Memòria del 
Projecte” i les sinergies de tota mena d'aquest. 

c.- La sol·licitud que inste la declaració, haurà de vindre acompanyada de 
“Memòria del Projecte” que haurà de posar de manifest: 

• Les sinergies positives que el mateix està previst genere des d'una perspectiva 
social, cultural, historicoartística o de foment d'ocupació. 

• Les sinergies de tipus econòmic que es preveja generarà el projecte, de manera 
directa i/o indirecta, i en què mesura el projecte pot incidir en el 
desenvolupament sectorial del municipi (Indústria, Serveis, Sector primari, 
etc.). 

 

• Si el projecte constructiu porta aparellada alguna activitat cultural, industrial i/o 
que afecte aspectes historicoartístics, tot això en l'àmbit municipal, a més de 
les sinergies que el Projecte puga generar en els diferents àmbits locals (social, 
cultural, econòmic, artístic, etc.), es faran constar de manera detallada les 
implicacions directes i immediates que es prevegen a nivell de creació 
d'ocupació en l'activitat que es trobe lligada al projecte. 

 
d.- La declaració d'especial interès o utilitat municipal, podrà vindre referida al tot 

o a part de les construccions, instal·lacions o obres contingudes en un projecte. En tal 
cas, la bonificació procedent es referirà, proporcionalment, a la quota de l'impost 
corresponent a tal declaració.  

e.- La declaració d’interès o utilitat municipal s'haurà hagut de sol·licitar amb 
caràcter previ o simultani a sol·licitar la bonificació correlativa. 

 
Per a gaudir d'aquesta bonificació haurà de concórrer: 
- Que les construccions, instal·lacions o obres siguen declarades d'especial 

interès o utilitat municipal per concórrer circumstàncies socials, culturals, 
historicoartístiques o de foment d'ocupació que justifiquen tal declaració. 

- Que les construccions, instal·lacions o obres no s'hagen iniciat abans d'instar 
sol·licitud de bonificació i de la pròpia declaració d'especial interès o utilitat d'aquestes. 

 
Normes respecte a la bonificació: 
- La bonificació regulada en el present apartat té caràcter pregat i per a tindre 

dret a gaudir de la mateixa haurà de ser instada en el moment de sol·licitar la 
corresponent Llicència. 

- Amb caràcter previ o simultani a sol·licitar la bonificació s'haurà hagut de 
sol·licitar la declaració d’interès o utilitat municipal. 

- El termini màxim per a reconèixer la bonificació expressada en el present 
apartat serà de sis mesos. Per al supòsit que vencera el termini de resolució establit, 
l'interessat pot entendre-la desestimada, sense perjudici de l'obligació de resoldre que 
té l'Administració municipal sense que li vincule el sentit del silenci.” 

 
C. Igualment cap citar la Sentència del Tribunal Superior de Justícia de la Comunitat 

Valenciana de 22.04.2005, en la que en un supòsit molt semblant, es posa de manifest 
que l’obra de construcció d’una escola, és d’utilitat pública, per concórrer circumstàncies 
de caràcter cultural, havent d’entendre’s així de manera ampla, doncs es tracta d’una obra 
que està destinada de forma prioritària, essencial i única, al foment de l’educació, a la 
integració social, formació, i al desenvolupament cultural dels habitants del municipi, i es 
concreció del dret que tots tenen a l’educació. 

 
D. La Base d’execució 44.4 del vigent pressupost disposa “Fiscalització dels ingressos. Se 

substitueix la fiscalització prèvia de drets, per la inherent a la presa de raó en 
comptabilitat i per actuacions comprovatòries posteriors mitjançant la utilització de 
tècniques de mostreig o auditoria." 
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E. L’òrgan competent per a la seua aprovació és el Ple, conforme a l’article 21.1 s)  de la Llei 

7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de las Bases del Règim Local i 74. 2 quarter del TRLRH.  
 

 
En base als antecedents, i als fonaments jurídics anteriors, s’emeten les següents 
consideracions: 
 
- La memòria del projecte, explicativa dels motius i sinèrgies que han de servir de 

fonamentació a la Declaració d’obra d’utilitat pública o d’interès municipal, es circumscriu 
a la pròpia sol·licitud de l’interessat, i a la memòria que acompanya i forma part del 
projecte d’execució de les obres, on es recalca que aquest modifica el projecte original, 
aprovat per CIEGSA en data 07.07.2011, sense que les modificacions suposen canvis 
substancials respecte a la configuració del projecte original aprovat en 2011. 

 
- Les argumentacions que va remarcar CIEGSA en l’expedient de 2011, i que cal entendre 

traslladades al moment present, són les següents: 

• La naturalesa de bé de servei públic de l’objecte últim de les obres. 
• La necessitat prèvia d’existència de terrenys destinats a la realització de l’obra, que 

prèviament a nivell de planejament han estat qualificats en funció de l’ús al que es 
troben destinats. 

• La igualtat d’oportunitats que brinda l’educació pública i gratuïta que fomenta la 
integració social i el desenvolupament humà dels seus usuaris. 

• La sinèrgia sobre el desenvolupament cultural del municipi en base a la formació 
rebuda en els centres educacionals. 

• El foment immediat de l’ocupació (durant la construcció) i a posteriori (durant la seua 
utilització com a centre educacional). 

• La postura dels Tribunals de Justícia al respecte d’este extrem, citant la Sentència ja 
assenyalada del TSJCV de 22.04.2005. 

 
- El Ple, en sessió de 02.08.2011, va aprovar la declaració de les obres de reposició de 

l’institut com d’especial interès i/o utilitat municipal, sense que el nou projecte presente 
canvis substancials respecte al presentat en aquell moment, per la qual cosa, es 
considera que cal mantindre el criteri adoptat en el seu moment, doncs no hi ha cap motiu 
jurídic que fonamente un canvi de criteri en sentit contrari. 

 
 

Per tot allò, el Ple acorda: 
 
PRIMER: Declarar l’obra de construcció (reposició) de l’IES FRANCESC GIL d’aquesta 
localitat, als efectes previstos en l’impost sobre Construccions, Instal·lacions i Obres, com 
d’especial interès i/o utilitat municipal, per concórrer circumstàncies de caràcter cultural, 
perquè es tracta d’una obra que està destinada de manera prioritària, essencial i única, al 
moment de l’educació, a la integració social, formació, i al desenvolupament cultural dels 
habitants del municipi, i és concreció del dret fonamental que tenen tots a l’educació, tal com 
es proclama en l’article 27.1 de la Constitució espanyola. 
 
SEGON: Notificar aquest acord a l’interessat, fent constar que contra aquest, que és definitiu 
en via administrativa, es podrà interposar, d'acord amb l'article 14.2 del TRLRHL, recurs de 
reposició davant l'òrgan que la va dictar, en el termini d'un mes, a comptar des de l'endemà 
de la recepció de la notificació i contra la resolució expressa del recurs de reposició cabrà la 
interposició de Recurs contenciós administratiu davant el Jutjat contenciós administratiu 
competent territorialment, en la forma i dins del termini de dos mesos previst en l'art. 46 de 
la Llei 29/98. 
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Transcorregut un mes des de la interposició del recurs de reposició sense que haja recaigut 
resolució expressa s'entendrà desestimada i es podrà interposar recurs contenciós 
administratiu en el termini de sis mesos. 
Tot això sense perjudici que els interessats exerciten qualsevol altra acció que estimen 
procedent.” 
 
 
 4.6 EXP. 12/2023, PER SUPLEMENT DE CRÈDIT AMB CÀRREC AL RTTG, PER A 
"MODERNITZACIÓ I REHABILITACIÓ DEL MERCAT MUNICIPAL DE CANALS" (Exp. 
1420314J) 
 
 Es dóna compte de la proposta que va ser dictaminada favorablement per la Comissió 
Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en sessió extraordinària i urgent celebrada 
el dia 18 de maig de 2023, Minuta 6/2023, i que se sotmet a votació en el present punt. 
 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 

“La Sra. Badia Ferri manifesta, bona nit a totes i tots, açò com bé has dit es va tractar 

també a la comissió d’hisenda, aquesta modificació de crèdit és per a poder acabar de pagar 

l’obra que s’ha fet de rehabilitació del mercat municipal. Es tracta de cobrir els excessos de 

medició que es donen en qualsevol obra de licitació pública i res doncs poder acabar-ho de pagar 

i tancar l’expedient.  

El Sr. Orea Pedraza indica, nosaltres en la comissió ens vam abstenir perquè no teníem 

la informació i lògicament votar sense estar informats és perillós. Se’ns demana un suplement 

de crèdit en càrrec al romanent és a dir anem a agafar del que queda de romanent, més o menys 

42.000€ si no recorde mal, però a banda hi ha altres 80.000€ aproximadament que serien per 

excés de medicions i també anirien a l’empresa adjudicatària, és a dir, si no vaig entendre mal 

de la comissió, una quantitat de sobre cost de 120.000€. Nosaltres en eixe moment ens vam 

abstenir, hui el nostre vot serà en contra per una raó molt senzilla. Evidentment esta empresa 

deu de cobrar, però d’una obra que ens ha costat més de 900.000€, quasi un milió d’euros, tindre 

un sobre cost de 100.000€ és un sobre cost important i és evident que hi ha algun tipus 

d’incompliment per part d’algú, 120.000€ de sobre cost i una obra d’un milió d’euros és una 

barbaritat de diners al nostre entendre. Per això anem a votar en contra, però anem a votar en 

contra també perquè acabem de veure que aquesta setmana com aquesta obra que s’acaba 

d’inaugurar doncs, permeteu l’expressió i no vull ser cínic però ha fet aigua i s’ha inundat. Bé, 

s’ha inundat i ha hagut entrada d’aigua i, per tant, nosaltres considerem que per responsabilitat 

el que volem és que primer l’empresa repare allò que té que reparar i després evidentment 

cobrarà perquè sap que va a cobrar d’aquest ajuntament, sap que és segur que va a cobrar. Però 

no podem donar un vistiplau a una empresa que acaba de donar un clar exemple d’incompetència 

almenys en allò que és l’entrada d’aigües, perquè abans no hi havia aquest problema d’entrada 

d’aigües i ara sí en una obra nova si algú obra en sa casa i té este problema lògicament a 

l’empresa constructora no li paga. Primer que repare i després pagar.   

La Sra. Badia Ferri expressa, per la responsabilitat mateixa que tenim, l’empresa ha de 

cobrar, això és el que fa la responsabilitat política, que  cadascú cobre per el treball que fa. El 

primer que volia aclarir en una licitació pública a banda dels excessos de medició també estan 

les licitacions a la baixa, aleshores unes coses van per altres encara que ara ens passem dels 

120.000€ que estàs parlant que també és important aclarir-ho. I, en les obres noves, moltes 

vegades hi ha coses que no ixen bé i per això està la garantia que ens dona l’empresa per a 

poder-ho refer o canviar en el cas que siga necessari. En aquest cas en el mateix cas que vam 

veure que havien unes goteres del mercat, unes goteres que no es va inundar, clar hi ha que 

explicar les coses bé, hi havia unes goteres i en el mateix moment que vam veure que eixe és el 

problema que teníem ens vam posar en contacte amb l’empresa i va vindre a l’endemà i va veure 

el problema que hi havia. És un problema tècnic molt avorrit que no us vaig a contar i ja està 

pensada la solució que no va a costar més diners a l’ajuntament i van a fer-se càrrec l’empresa 
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com és lògic, està en garantia i van a fer-se càrrec del problema que tenen ara mateixa per culpa 

de l’aigua.  

Açò només ho sabem a la pràctica, quan es posa en funcionament un edifici podem veure 

les mancances que hi ha. Nosaltres la responsabilitat política que tenim és de no deure diners i 

de que cadascú cobre pel treball que fa. Ells són els encarregats de fer, de refer el que creguem 

que està mal fet per això estan els tècnics per a dir-ho. La solució ja està buscada i la solució 

enseguida que siga possible jo crec que si no recorde mal vam dir que el dilluns, vindrien a 

col·locar damunt de les claraboies, que és on ve el problema, unes plaques que es considera 

que és el que va a fer que no entre més aigua al mercat. Aleshores res, només aclarir que ja s’ha 

buscat la solució, que es va buscar immediatament que no costarà diners extra a l’ajuntament i 

que el que falta per pagar doncs també volia explicar d’on venia.  

El Sr. Orea Pedraza indica, el problema de les baixes i no és culpa ni de la regidora, res, 

evidentment, el problema d’haver-nos menjat els 80.000€ que aquella empresa va fer de baixa, 

és que altres empreses que també van licitar a la baixa però es van quedar més curtes doncs 

lògicament si haguérem sabut que al final podíem tenir un marge de 120.000€, doncs podrien 

haver fet una baixa més important. I empreses del poble que es van quedar a escassos milers 

d’euros, doncs poder haver licitat. No és culpa de la regidora ni molt menys, no vull que ho 

entenga així perquè és un procés de licitació en el que evidentment no intervé, però és el malestar 

nostre de què al final una empresa fa una baixa superior, perquè d’altra forma acaba recobrant 

eixa baixa.  

La Sra. Badia Ferri expressa, també aclarir que a la millor vos pareix redundant aquesta 

explicació també però el moment en el que s’agafa aquesta obra malauradament sofrim una altra 

crisi europea econòmica, que fa que a la millor el que podríem haver pagat fa dos anys pels 

mateixos dinars hui ja no és. La nostra prioritat era que el mercat es quedara el millor possible i 

així ho hem fet. També si haguera entrat una altra empresa que haguera fet una baixa més gran 

ara mateix estaries dient-me el mateix perquè la diferència seria de més diners. Aleshores 

estaríem en la mateixa situació, no tinc dubte.  

La Sra. Alcaldessa indica, també recentment en este episodi de pluges molt fortes que 

estàvem en preemergència de risc taronja, l’Hospital d’Ontinyent que és un hospital nou també 

ha fet aigües, espere també que se li reclamen totes les responsabilitats perquè imaginat també 

i és nou.  

La Sra. Bononad Martínez manifiesta, a mi lo que más mal me sabe es que cuando se 

hace una cosa se hace mal desde el principio está mal hecha hasta el final. El mercado no está 

bien hecho, pero ni des de primera hora y ni ha quedado bien hecho. Y encima los comerciantes 

han gastado allí un dineral y a mí me parece eso injusto, que no se quede un mercado como se 

tenía que haber quedado, entonces el mercado no está acabado para mí porque está incompleto. 

Faltaban las goteras que ya lo dije en la televisión comarcal, faltan las casetas quitarlas porque 

no tenemos ni para dejar los coches en el parking y no sé qué pasa ahí, o no se paga, porque 

las casetas no se pagan, o no sé cuándo las van a quitar. Pero, en fin, muchas gracias.  

La Sra. Alcaldesa expresa, yo no pondría en duda absolutamente al personal técnico de 

la casa. Eso de que el mercado está mal hecho, yo soy maestra y auxiliar de clínica, no entro en 

cuestiones…, no le quito el trabajo a la gente que realmente sabe. Yo no podría ni voy a decir 

que está mal hecho el mercado, vaya por delante, y bueno creo que la concejal como el equipo 

de gobierno se ha venido a bien con los vendedores del mercado y en todo aquello que han 

necesitado ahí ha estado el ayuntamiento.  

La Sra. Badia Ferri expressa, just això volia aclarir. Ací des del primer moment s’ha tingut 

una relació molt directa en els venedors i venedores del mercat municipal, m’agradaria aclarir 

quina ha sigut la situació en el tema de les casetes, que per si algú encara no les situa, no 

abarquen tot el que és el pàrquing continuen cabent cotxes. En el temps que ha estat el mercat 

municipal en el punt de venta provisional als venedors no els ha costat res, ni un duro, els diners 

públics de l’ajuntament ha sigut els que s’han fet càrrec d’eixa despesa que ens ha costat huit 
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mil euros al mes el lloguer de les casetes, els venedors tampoc han pagat la taxa que normalment 

paguen per vendre. També, vos dic que hui en dia és un poc irrisòria i així i tot no l’han pagat. 

L’ajuntament també s’ha fet càrrec de la neteja, s’ha fet càrrec de la llum, s’ha fet càrrec de 

qualsevol despesa que han tingut. Se’ls ha cedit el sòl per a posar les casetes i ha sigut açò 

doncs beneficiós per als venedors i venedores del mercat, no han tingut que fer ninguna inversió 

només que intentar arreglar-se cada u la seua parada. Després, han pujat tots dalt, al mercat, 

quan ha estat acabat. També, donar les gràcies als departaments que han estat en este projecte, 

com bé dic, s’ha començat i s’ha acabat en el termini. Pot ser s’ha excedit un poc en el temps 

però no ha sigut res descabellat així és que jo per la meua part i pels companys del equip de 

govern estem molt satisfets de la faena que hem fet.  

El Sr. Pérez García indica, bona vesprada a tots i a totes, bé jo crec que vaig a explicar 

i va a ser el motiu pel que votem en contra a aquest punt. És per dos motius el primer és més bé 

per la forma que pel fet. Com han dit el que fa la faena la té que cobrar el que a mi me pareix 

estrany, i no soc un expert en tots aquets tipus d’expedients, la forma. És a dir, ací estiguem 

dotant un pressupost per a un treball que ja està acabat. Jo crec que “como todo vecino” quan 

una persona fa una reforma i hi ha excessos, doncs, el menys normal és que abans d’acabar 

l’obra el més normal és que es dote, que es veia efectivament que hi ha partida pressupostària i 

que per tant es puguen escometre aquestes obres o aquestes millores. En aquest cas hem tingut 

sort que hi ha en el romanent de tresoreria general hi ha import o en qualsevol altra partida, però 

podria donar-se el cas que estiguérem a final d’any i que no hi haguera partida pressupostària i 

possiblement tindríem un problema. El segon punt pel que votem en contra és perquè recorde 

que fa uns plenaris se va presentar una moció, es va parlar ací per a fer primer una moció, 

després va ser modificat per a fer una pregunta en la que ja vam dir que el que demanàvem és 

que es dotara pressupostàriament per a fer unes reformes que des de l’associació de venedors 

es consideraven que eren necessàries i per tant crec que el que es deuria fer és haver tingut una 

cosa i l’altra. Per tant, tenim que i no som experts, no m’agrada la forma, crec que no s’ha complit 

tampoc en un acord, en un tema que  va eixir en un plenari i, per tant, per part del Partit Popular 

el vot serà en contra. 

La Sra. Alcaldessa indica, val, com hui és l’últim plenari i estic així de bones i he estat 

escoltant: libertad de expresión. Te recuerdo que te leas la Constitución Española, el título 

primero, derechos y deberes de los ciudadanos, ahí se recoge lo que es la libertad de expresión 

y lo que es la falta de libertad de expresión. Aquí no hay falta de libertad de expresión.  

La Sra. Bononad Martínez manifesta, (intervenció que no s’escolta). 

La Sra. Alcaldesa expresa, pero si le voy a dar la palabra, Celia. ¿Ahora no? Pues 

entonces nada, no me diga que no hay libertad de expresión y antes de hablar leámonos las 

cosas y los conceptos y tengamos claras las cosas. Libertad de expresión es una falta de…, no, 

no voy a entrar, no voy a entrar. 

La Sra. Bononad Martínez manifesta, (intervenció que no s’escolta). 

La Sra. Alcaldesa indica, hombre claro, claro, tranquilidad. No s’aprova, ara després li 

direm a l’empresa que no li paguem.” 

. . . 
  

No produint-se altres intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense més tràmits 
la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 6, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª 
José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria Carmen 
Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i Dª. Mª 
Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); Vots en contra: 10; 
corresponents als Srs./Sres D. Francisco López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea 
Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal 
Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar 
(del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. 
Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Abstencions: Cap. 
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 Per tant, l’Ajuntament Ple no aprova la proposta dictaminada i així ho proclama la 
Presidenta. 
 
 5. PROPOSICIÓ RELATIVA A PRODUCCIÓ DE CAUSA D'INCOMPATIBILITAT I 
DECLARACIÓ DE LA MATEIXA PEL PLE, RESPECTE A REGIDOR DE LA CORPORACIÓ 
(EXP. 1420084P) 
 
 Es dóna compte de la proposició de l’Alcaldia, original en castellà, de 19/05/2023. 
 

. . . 
 
 Obert torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 

“El Sr. Orea Pedraza indica, serveix tant per a motiu d’urgència com per al motiu de 

forma. La veritat és que hi ha coses curioses en este ajuntament, hi ha propostes curioses i esta 

és una d’elles. I evidentment hem dit en tots els respectes a la Secretaria municipal i a l’Alcaldia, 

però en un ajuntament on tarden molt de temps en contestar certes coses, que altres vagen per 

la via d’urgència doncs no deixa de ser sorprenent. Estic en contra de la urgència, no perquè 

m’afecte, estic en contra de la urgència per dos motius. Un, perquè es podria haver passat per 

comissió, com normalment es passen les coses perquè acabem de fer una comissió d’urgència 

en urbanisme, no s’ha fet, decisió de l’equip de govern .  

I, l’altra, per motiu de fondo sobre el que és la proposta. Hi ha una causa d’incompatibilitat 

segons el secretari municipal en este regidor. La causa d’incompatibilitat per a que tot el món 

entenga és perquè a mi la Junta Electoral Provincial em nomena, em designa com a vocal no 

judicial en una Junta Electoral de Xàtiva al mateix temps que soc regidor d’aquest ajuntament. 

Però és que açò, que és un poc de Berlanga, és perquè hui es pot aprovar això i com diu l’informe 

i diu la llei jo tindria deu dies per a optar d’un càrrec a un altre, doncs bé, abans d’eixos deu dies 

deixe de ser regidor i deixe de ser vocal no judicial en l’ajuntament. És a dir, estem votant una 

cosa que mai podrà tindre més efecte que quaranta huit hores. No vaig en cap de candidatura 

per tant, no puc ser elegible, no em presente a aquestes eleccions, per tant, no soc elegible i, 

encara així, se m’aboca a una incompatibilitat que evidentment estem en contra però pels motius 

que ha donat. I, damunt, jo no trobe causa d’incompatibilitat perquè la meua funció com a regidor, 

no l’equip de govern, no pot afectar a la Junta Electoral de Zona que marca un procés electoral i 

que no afecta en res a l’ajuntament. Per eixos motius, perquè la veritat me molesta molt que 

perdem el temps en aquestes coses, no perquè m’afecta, si no perquè pense que l’ajuntament 

té altres coses molt més interessants i es que ens estan veient supose que tindran milers al cap, 

demane a l’ajuntament, demane al plenari, que vote en contra la urgència i per tant, estem a 

altres coses perquè aquest regidor li queden quaranta huit hores.  

La Sra. Alcaldessa indica, a veure si jo, jo puc entendre’t Toni però jo no puc anar en 

contra del que els serveis jurídics a bona fe i tampoc pose en tela de judici al secretari en este 

cas, m’indiquen i bé. Jo no vaig a donar detalls del que tu i jo que bé, evidentment jo et vaig 

informar, crec que també va ser una deferència, i no ho dic jo és que ací ho posa, no? “Declarar 

producida causa de incompatibilidad al concejal Don Antonio Manuel Orea Pedraza en virtud de 

lo dispuesto en los artículos 178.1, 177.2 y 6.1 y 4 de la LOREG, simultáneamente los cargos de 

concejal del ayuntamiento de Canals y vocal no judicial de la Junta Electoral de la Zona de 

Xàtiva”. Ací també la llei té alguna cosa a dir, evidentment puc entendre la teua postura però no 

vaig a entrar al fondo, però tampoc vaig a votar en contra una qüestió que des de la Secretaria 

de l’ajuntament s’ha tingut a bé que crec que no anem en contra de... La incompatibilitat que té... 

El Sr. Pérez García manifesta, (intervenció que no s’escolta). 

La Sra. Alcaldessa expressa, a veure si no tinc mal entès també la Junta Local de Xàtiva 

una persona que estiga dintre de la mesa, forme part de la mesa o de l’organització fins a cent 

dies, són cent dies veritat que pots estar. No és quan acaba l’època les eleccions. 
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El Sr. Orea Pedraza indica, evidentment quan m’ho comenta l’Alcaldessa que la veritat 

que jo ho desconeixia, jo informe a les tres jutges, informe a la Junta Electoral, a advocats 

judicials i em diuen eixe filtre ja l’has passat, perquè per a ser membre tens que passar el primer 

filtro, Junta Electoral Provincial. Segon filtre, Junta Electoral de Zona. Si veuen algun tema, tercer 

filtre et recusen, si no em recusen perquè de moment no m’han recusat, és perquè no veuen res. 

Aleshores, la urgència, si és que em queden quaranta huit hores, perquè el que dius de cent 

dies, és una pròrroga, per si hi ha algun procés electoral dintre d’eixos cent dies. Esperem que 

no hi hagen cap de procés electoral ja cridaré a Pedro per a que no hi haja. Però fora bromes, la 

urgència torne a dir, que em queden quaranta huit hores, és absurde perquè en termini de deu 

dies, és més, en el termini del recurs han passat les quaranta huit hores, deixe de ser regidor i 

vocal.  

La Sra. Alcaldessa manifesta, moltes gràcies, de totes maneres jo crec que ja queda 

clar. Si vos sembla anem a passar a la votació de la ratificació de la inclusió del punt cinquè.” 

. . . 
 

L’assumpte no ha estat dictaminat per la respectiva Comissió Informativa raó per la qual, 
amb caràcter previ, per la Presidència se sotmet a votació, d’acord amb allò disposat pels articles. 
82.3 del ROF i 97.2 del mateix cos legal, la ratificació de la inclusió en l’ordre del dia de 
l’esmentat assumpte, donant el següent resultat: Vots a favor: 6, corresponents als Srs./Sres. 
Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria 
Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i 
Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); Vots en contra: 10; 
corresponents als Srs./Sres D. Francisco López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea 
Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal 
Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar 
(del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. 
Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Abstencions: Cap. 

 
L’Alcaldía proclama que l’Ajuntament Ple no aprova la ratificació de la inclusió, per 

la qual cosa no s'entra ha debatre ni votar la proposició. 
 
 6. PROPOSICIÓ DE L'ALCALDIA-PRESIDÈNCIA EN RELACIÓ A L'APROVACIÓ DE 
L'ESTUDI DE DETALL I EL PROGRAMA D'ACTUACIÓ INTEGRADA DE LA UNITAT 
D'EXECUCIÓ EN SÒL URBÀ RESIDÈNCIA EIXAMPLE C/ CASTELL DE MONTESA DE 
CANALS. EXP. 996249E." 
 

 Es dóna compte de la proposició de l’Alcaldia, original en castellà, de 19/05/2023. 
 

. . . 
 

L’assumpte no ha estat dictaminat per la respectiva Comissió Informativa raó per la qual, 
amb caràcter previ, per la Presidència se sotmet a votació, d’acord amb allò disposat pels articles. 
82.3 del ROF i 97.2 del mateix cos legal, la ratificació de la inclusió en l’ordre del dia de 
l’esmentat assumpte, donant el següent resultat: Vots a favor: 6, corresponents als Srs./Sres. 
Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria 
Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i 
Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); Vots en contra: 10; 
corresponents als Srs./Sres D. Francisco López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea 
Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal 
Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés Mª Poveda Mira i D. Cristian Juan Fasanar 
(del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. 
Javier Pérez Mollá (regidor no adscrit); Abstencions: Cap. 

 
 
L’Alcaldía proclama que l’Ajuntament Ple no aprova la ratificació de la inclusió, per 

la qual cosa no s'entra ha debatre ni votar la proposició. 
 

 7. ASSUMPTES D'URGÈNCIA (ARTS. 83 I  91.4 DEL ROF). 
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 No va haver-hi. 
 
  

PART DE CONTROL DELS ÒRGANS DE GOVERN 

  
 8. DACIÓ DE COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA PRESES DES DE LA 
DARRERA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA, D’ACORD AL QUE DISPOSA L’ARTICLE 42 DEL 
ROF. 
 
 El Ple de la Corporació queda assabentat de les Resolucions de la núm. 647/2023, de 
27/03/2023, a la núm. 1039 de 19/05/2023.  
 
 9. DACIÓ DE COMPTE DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN 
LOCAL. 

 
 Per l'Alcaldia s'assenyala que des de la celebració de l'últim ple ordinari la Junta de 
Govern Local no ha adoptat acords. 

 
 

 10. PRECS I PREGUNTES. 
 
10.1 PREC “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 
 

El Sr. Orea Pedraza manifesta, em vaig l’últim plenari ordinari que pensava que era 

l’ordinari imagineu si la ment ja esta d’eixida. Este prec que evidentment que evidentment és una 

mena de resum de legislatura i vull començar com no podia ser d’altra forma agrair a tots els 

treballadors i treballadores d’esta casa perquè durant deu anys que he tingut el honor, el privilegi 

de ser regidor m’han permès aprendre molt més que és ser regidor m’han ensenyat i sempre han 

estat disposats a treballar per a aquest poble. Agrair  pressupost a tots els membres del plenari 

que han estat durant aquests deu anys i en aquesta legislatura especialment. Als meus companys 

que formem el equip i que evidentment aquest grup no té cap de sentit i és un prec per als que 

aneu a estar en la pròxima legislatura. És un prec de diàleg, és un prec d’enteniment, és un prec 

que deixem fora els interessos partidistes i particulars. Venen unes eleccions amb set 

candidatures que evidencia un fraccionament d’aquest poble i pense que no és gens bo. 

Evidentment tot el món té dret a presentar-se a una convocatòria electoral però va a ser molt 

difícil de governar. Com estic segur de l’èxit del nostre grup doncs al meu company que serà 

alcalde i és un desig, li demane que sempre pense que governa per a tots, que sempre pensa 

que governa per als que l’han votat i per als que no l’han votat i que escolte, que no tinga 

prepotència, que no tinga cap de sectarisme, que tots inclús el que pensem que esta en l’antípoda 

nostra ens pot ensenyar alguna cosa. Crec que aquest poble necessita eixe projecte d’unió per 

a poder progressar en algunes coses ens hem quedat arrere i és una llàstima i és necessari que 

tots remem junts. Demane disculpes a qui s’haja pensat que en un moment l’haja pogut ofendre 

o ha tingut alguna cosa en contra d’ella, mai ha sigut el meu criteri. He estat ací sempre defensant 

els interessos del meu grup, dels meus votants i de tot el poble. No he tingut res en contra de 

ningú, només tinc adversaris polítics no tinc enemics. Soc Toni Orea, soc un veí més del poble i 

espere poder continuar aportant coses encara que siga fora d’aquesta taula. Moltíssimes gràcies 

a tots.  

10.2 PRECS “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
 

El Sr. Pérez García indica, bé doncs justetament quan m’ha preguntat el secretari si eren 

precs i preguntes, bé, al final com és l’últim plenari i com ha dit el meu company Orea doncs a 

aquesta legislatura li queden dos dies, no crec que en altres preguntes que han fet en plenaris i 

no hem rebut resposta, no crec que rebem resposta en dos dies que ens queden. Per tant, són 

precs, preguntes que llance a aquest plenari. El primer està relacionat amb la campanya o amb 

un dels plans estrela d’aquest govern que era el porta a porta, planta de compostatge a Aiacor i 

el porta a porta. Com hem vist hi ha coses que quan venen eleccions s’agilitzen tot corre pressa 
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per a acabar-ho i hi ha altres que fan un poquet d’olor i s’alentiren. I esta és una d’elles, porte en 

els cubilets en ma casa no sé ni els mesos però la veritat és que no sabem res respecte a quan 

això es va portar a terme. Ací una reflexió, com hi ha coses que quan interessen s’agilitzen i 

altres s’alentiren. El segon punt que vull comentar és que he vist per ahi i jo crec que m’agrada 

sempre que les coses siguen clares, he vist per ahí algunes publicacions de que el Partit Popular 

va deixar un milió d’euros de deute quan això fa huit anys encara se’n recorden de nosaltres. Jo 

crec que el Partit Popular tot no ho faria bé perquè si ho haguera fet tot bé continuaria governant. 

Però jo crec que voler atribuir-li una mala gestió econòmica al Partit Popular jo crec que és molt 

complicat. Com bé dic, van deixar un milió en factures i deutes al CUA, a la confederació, açò és 

un tema que ha eixit en alguns plenaris, és de veres que possiblement en huit anys s’haja pagat 

un milió d’euros a la confederació i al CUA, un milió d’euros que són de 2006, 2011, 

2013,2014,2017,2018... és a dir, s’han pagat de la legislatura del PP i d’anteriors a la del PP. I el 

que vull dir és que no eren factures impagades, tots aquests pagaments estaven recurrits i hi ha 

que esperar a sentència i quan la sentència ix doncs el que està al govern doncs té que complir 

en la sentència i pagar. Deien que deixàvem un milió d’euros, jo també puc dir que aquets partit 

quan va estar governant va deixar més d’un milió d’euros de romanent de tresoreria, de superàvit 

que donava per a fer front a tots aquests pagaments. I ho dic, igual que aquest equip de govern 

deixarà pagament de certes factures i certs despeses que pagaran els diners i això al final voler 

desprestigiar al PP en la gestió econòmica és un error.  

El tercer punt que volia comentar, són cinc tranquil Miquel, està relacionat amb la reforma 

del mercat i els barracons, ja s’ha dit ací, fins ahí, haveu tingut  mala sort. Sis mesos feia que no 

queia ni una gota a Canals, però justament la setmana abans d’eleccions va i es posa a ploure i, 

aleshores, he de dir-ho així de clar ixen les misèries i doncs, amb la mala sort de que s’han fet 

goteres en una instal·lació que no portava ni dos setmanes oberta al públic.  

I després, tenim el tema dels barracons, barracons que d’alguna forma van dir als usuaris 

que tenien que deixar que s’acabava el lloguer i que per tant tenen que passar a la nova 

instal·lació. Els barracons que continuen encara en el pàrquing, ocupant una part,  no tot el 

pàrquing està clar. La meua reflexió és actualment que ja està fent ús per part de l’associació, 

estan pagant ocupació de béns?. I el següent és, al final ací s’ha produït un greuge a l’ajuntament 

de Canals perquè aquesta obra deuria d’haver-se acabat en, no sé si recorde, en novembre o 

desembre. La meua pregunta és, se li va reclamar al contractista fer la reforma del mercat les 

despeses que ha ocasionat el seu retràs? Perquè com ha dit la regidora si es paguen huit mil 

euros al mes per les instal·lacions, si han sigut quatre o cinc mesos doncs conteu, feu comptes 

de quants diners ens hem gastat. Després, s’ha dit i açò és un poc per conèixer que ja s’ha 

revertit, el camp de futbol torna a ser de l’ajuntament de Canals, jo si no m’equivoque, crec que 

açò a dia de hui encara no s’ha produït. També es diu que s’ha començat l’expedient per a fer la 

reforma de cent seixanta mil euros per a canviar la gespa i la il·luminació. Si portem huit anys 

dient que no es pot fer res allí perquè no s’ha revertit i, per tant, no és una instal·lació municipal, 

com s’ha pogut començar un expedient de reforma en una instal·lació que continua no sent 

municipal? 

I, per últim, les escoles d’Aiacor, una altra de les coses, el porta a porta si que no corre 

presa però les escoles d’Aiacor també hi havia interès de que s’acabaren abans de les eleccions. 

Però bé, la mateixa aigua que ha fet la reforma del mercat ha fet en les escoles d’Aiacor. Vaig 

estar unes setmanes per allí i es veia ja que el que era la teulada no estava ni acabada i es veia 

normal que quan caigueren quatre gotes l’aigua anara per on tenia que anar. Per tant, i ja vos 

deixe tranquils, és el meu últim plenari també, les meues últimes preguntes, no me’n podia anar 

tranquil sense fer-les. Sé que no m’hauré guanyat l’amistat de molta gent però jo sempre ho he 

fet amb, no atacant, però sempre pensant la vessant política que tenim tots i totes en aquest 

plenari. Mai he fet ninguna queixa, ninguna pregunta que haja volgut anar a nivell personal per 

ningú. Per tant, preneu-s’ho com això, que estem ací per a fer política, per fer crítica, espere que 

en la majoria de casos constructiva i que sempre he intentat almenys que fora per a fer un poquet 

millor la vida dels nostres veïns.   

10.3 ALTRES INTERVENCIONS 
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La Sra. Bononad Martínez indica, a Hilzonde desearle que le vaya todo bien y le 

deseamos lo mejor mi compañero Xavi y yo.  

A Orea decirle que aún no nos lo creemos que no te presentes, Antonio. Siempre lo 

hemos dicho no me lo creído hasta hoy, imagínate. Nada desearte que te vaya todo bien, que 

descanses con tu familia, que te hace falta y nada que si nos vemos por ahí todos somos de 

Canals y nos saludemos. Y que te vaya todo muy bien de parte de Xavi y mía, muchas gracias.  

A Toni, mi querido amigo Toni, Toni te conozco toda la vida, desde pequeño, no es por 

nada, hemos tenido nuestras cosas, pero yo creo que todos tenemos fallos, sabemos 

reconocerlos, hemos hablado, somos personas de Canals y sobre todo la educación no se tiene 

que perder. Te tengo que decir que has estado doce años de concejal si no me equivoco, has 

trabajado mucho, y para ti te tengo que felicitar que has llevado los presupuestos como el mejor 

concejal que ha pasado por el ayuntamiento de Canals, te lo digo de corazón. Te lo lees todo, 

has trabajado mucho por el ayuntamiento, haces muchas preguntas siempre, siempre estás en 

todo y la verdad es que te digo que te voy a echar de menos porque te conozco desde pequeño, 

y tú lo sabes que te he criado yo. De parte de Xavi y mía decirte que te deseamos lo mejor, la 

cervecita está ahí para todos los compañeros y compañeras que acaban hoy y todos somos de 

Canals y nos tenemos que ver en Canals. Muchas gracias a todos y todas y que os vaya bien a 

todos.  

La Sra. Badia Ferri manifesta, bé com ja sabeu totes i tots, per a mi sí que és l’últim 

plenari d’aquesta etapa política i com a reflexió m’he preparat jo també un escrit que m’agradaria 

llegir com a reflexió hui i després del que hem viscut una altra vegada veiem, el que han estat 

aquests quatre anys de legislatura. Jo pensava que hui anava a ser un poquet més diferent però 

me n’he adonat que no que seguim el mateix plan. Ara sí que vaig a llegir un escrit que m’he 

preparat perquè no volia deixar-me res.   

No em puc creure que ja hagen passat quatre anys em esgotat la legislatura que amb 

tantes ganes vaig començar. Per diversos motius al 2019 vaig decidir encapçalar una candidatura 

a la llista de Canals en moviment. Després de vàries reunions i pegar-li moltes voltes vaig pegar 

un pas avant, en aquell moment jo era una persona molt diferent a la que soc hui en dia. En 

aquell moment sabia que al que m’enfrontava no era fàcil, anàvem a tindre l’oportunitat de 

gestionar un poble, el nostre poble. El resultat de les eleccions no va ser el que esperàvem la 

veritat és que personalment em vaig decebre un poc però amb el joc de la política vam arribar 

on preteníem: vam formar part de l’equip de govern. Aquell juny de 2019 vam aconseguir formar 

govern amb les companyes de Compromís i dos regidors que hui estan als no adscrits. Si em 

pregunteu hui haguera canviat moltes coses d’aquell pacte.  

Des d’un primer moment ens vam adonar que no anava a funcionar, diferències tant 

ideològiques com la forma de treballar en equip eren molt diferents com per a poder aguantar 

tota la legislatura, però ni de lluny podria arribar a pensar tot el que anava a passar. Han sigut 

quatre anys molt complicats, vam començar ja amb una DANA i quan portàvem menys d’un any 

de govern va arribar la maleïda pandèmia la covid-19. Tots els nostres plans al programa electoral 

va haver de passar a un segon pla, havíem de gestionar d’uns forma nova, no hi havia exemples 

ni antecedents i l’administració pública local va haver de prendre decisions complicades que ni 

de lluny haurien de ser competència local. Però així va ser, vam traure forces i ho vam fer tot el 

millor que van poder i les prioritats van canviar per complet i vam haver de fer front a allò 

desconegut.  

I, en mig d’aquell moment històric i lluny de trobar la complicitat i empatia dels companys 

i companyes del consistori ens vam trobar en un altre fet insòlit: una moció presentada dels que 

vam ser companys de l’equip de govern i recolzada pel total de l’oposició, en la qual se’ns retirava 

el sou i l’alta en la Seguretat Social. Vam viure moments tensos, moments complicats i 

personalment prou durs. Pense que hi ha coses en les que no es poden jugar i el sou de qualsevol 

persona que treballa és una d’elles. Van ser catorze mesos molt llargs i difícils en els que 

personalment em vaig sentir molt agreujada. En aquell moment estava embarassada i no estava 

coberta per la Seguretat Social cada volta que venia a desenvolupar les meues obligacions. Van 
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ser moments de ràbia, incertesa i tristesa, era incomprensible veure persones que es dedicaven 

al mateix jo tenien eixa poca empatia en tot. En definitiva, hem trobat dificultats en cada proposta 

que hem fet. Al final no estava molt clar quin interès es va moure a la gent en aquests temps, 

pense que per interès del nostre poble no.  

Però no ha sigut tot dolent, totes aquestes situacions han fet que set persones que 

formem l’equip de govern i les tres que van haver de dimitir ens unirem més, per a mi ha sigut 

una família, la família de l’Ajuntament. Hem treballat amb molta sintonia i hem tret endavant molts 

projectes. Vicent, Clara i Pere, Isabel Arnau, Isabel Real, Mari, Miquel, Vero i Mai, moltes gràcies 

a tots i a totes per haver format part de la meua vida aquests quatre últims anys. Hem viscut 

moments espectaculars, l’arribada de Vicent, Bruno, Joan i Maia, quatre anys, quatre bebés, 

soparets i dinars i eixides memorables i el nostre punt d’inflexió, Formentera. Clara, Miquel i Vero 

vos demane que es quedeu sempre prop de mi, vos estime moltíssim. Mai, enhorabona per ser 

la primera Alcaldessa de Canals i gràcies per haver-me fet partícip de tot aquests dos últims anys 

en els que hem estat més unides, si em necessites en algun moment que sàpigues que estic ací.  

També voldria agrair a la gent treballadora de la casa, a la de tots els departaments 

moltes gràcies a tots i totes. I gràcies a Canals en Moviment per haver confiat amb mi, acabe la 

legislatura sola però sé que esteu amb mi des de fora. Com deia al principi, no soc la mateixa 

persona que feia quatre anys, una de les coses de més valor que m’emporte és el creixement 

personal, hem sent més empoderada que mai i sé que puc amb tot. Moltes gràcies a totes i tots.  

El Sr. Orea Pedraza manifesta, clar ara que dic jo, no?, bé ja sabeu que el meu fort no 

és l’emoció, seran altres. Tinc que fer una esmena al que ha dit la companya, Toni no és el millor 

regidor d’Hisenda, és el segon regidor d’Hisenda, el millor, el primer evidentment soc jo, però bé 

dit açò, per no allargar-me més perquè ja ho he dit abans. Han sigut quatre anys molt durs això 

és veritat, hem patit situacions que no teníem ni manual, ni teníem com fer-ho, crec que la postura 

del nostre grup sempre ha sigut participativa, sempre ha sigut de construcció, sempre ha sigut 

de anar inclús solventant els problemes conforme venien. En l’època de pandèmia recorde que 

vam ser els primers que ens vam posar a disposició de l’alcaldessa i els que vam aportar no sé 

quantes mocions, esmenes, projectes, per a donar una vida als nostres veïns i veïnes, que en 

aquell moment estaven prou nerviosos perquè la situació era crítica. Uns quatre anys durs, han 

sigut quatre anys en que hem vist coses com diu la companya algunes, però també nosaltres 

hem altres coses que pensàvem que no veuríem. Creiem que de tot açò tenim que aprendre, mai 

he pensat que la política és algo tant personal, la meua família evidentment està a la meua 

agrupació al meu partit, però la veritat, no voldria que ningú s’emportara que jo he tingut alguna 

cosa personal en cap regidor o regidora, sempre he intentat solventar les coses a nivell personal. 

I, bé, no puc millorar el que ha dit la companya, res, bon camí als que continueu i torne a dir, els 

que continueu, és fonamental, parleu, escolteu.  

La Sra. Ferri Fayos expressa, bé bona nit, jo no soc portaveu però si que m’agradaria 

dirigir-me. Jo no vaig a fer un repàs de “todo lo vivido por haber vivido” perquè ja  està Miquel 

per a això. He visualitzat moltes vegades este moment al llarg d’aquest últim any i hui ha arribat 

el dia.  

M’acomiade del plenari davant de vosaltres, un lloc que si parlara em donaria per moltes 

temporades d’una sèrie. També m’acomiade d’alguns de vosaltres, de treballadors de 

l’ajuntament, de l’oposició, d’alguns dels components de l’equip de govern i, a les amistats que 

he fet ací, continuarem agafant-nos de la mà.  

Gràcies a l’oposició perquè m’haveu fet saber en quin tipus de política no crec, la vostra. 

I, a alguns de vosaltres, també m’haveu fet saber en quin tipus de persona no em vull convertir, 

perquè no vull moure’m des de l’odi i el rancor. Vull que em facen reflexionar però mai reaccionar. 

Antonio, tant de bo eixe consell que li has donat al teu company t’ho hagueres aplicat, t’has lluït 

amb la ironia. Toni Pérez, alguna de la mala sort ha vingut acompanyada pels vostres vots. Celia, 

per al·lusió a ahir, et vull contestar. Tinc la consciència ben tranquil·la, quan Marta m’ha passat 

algun telèfon, alguna demanda, he telefonat, he citat a les persones i després he tractat de buscar 
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la solució d’acord amb el que la burocràcia em permet. Disculpeu si alguna vegada he estat fora 

de lloc.  

A l’equip de serveis socials, especialment a Lola, Sara, Gema, Marga, Laura i Pilar, amb 

qui més aproximació he tingut este temps, gràcies per la feina feta, sou un equip invisible, poc 

reconegut, actueu des de la sombra i moltes de les persones que hui representen este plenari 

no tenen ni idea de la vostra llavor. Amb la vostra feina permeteu que les persones puguen 

sobreviure. Gràcies per deixar-se la pell en la pandèmia, no haveu demanat ni més ni menys, 

haveu treballat pel que realment importava. Gràcies per cada gest, gràcies per compartir amb mi 

algunes de les vostres preocupacions personals, que jo també vos les trasllade, disculpeu les 

meues absències.  

Als treballadors de l’Ajuntament en general, no vull deixar-me a ningú, disculpeu si alguna 

vegada he perdut els nervis. A la brigada per no dir a res que no. I la policia per ser humans i per 

acompanyar-nos sempre. José María, gràcies per abraçar-nos en els ulls. Rubén, gràcies per 

escoltar i animar-me en els propostes.  

A l’equip de govern actual i a qui ja no està. Pere i Vicent, hem compartit molts moments 

als despatxos, d’incertesa, patiment, gràcies per l’ajuda i per l’humor final en una situació on hem 

patit més que ho hem gaudit. Hem fet història i, ara que vos quedeu escriureu un nou capítol. I 

no m’oblide de Clara, te trobat molt a faltar, em necessitat de la teua paciència, de la teua 

prudència i sinceritat. Quan parle d’equip de govern la veritat és que ja no pense en vosaltres 

tres, en Clara, Miquel i en Hilzonde. S’haveu convertit en una amistat que no vull soltar mai, som 

conscients que el dia a dia i els nostres camins no van a permetre que ens veiem tots els dies 

possibles però sou eixe tipus d’amistats que dona igual el temps, importen els moments, els 

records. Amb vosaltres em passa que quan torne a casa torne tranquil·la. L’altre dia mirava una 

sèrie i una de les protagonistes deia ”ara és el moment”,  sense que ningú entenguera res. Ara 

és el moment que ens recorde que estem vius i, amb vosaltres, jo he tingut moltes vegades eixa 

sensació, gràcies per això, per ser confidents, vos estime.  

A les meues amistats, per escoltar-me, per preguntar-me i per estar. A ma mare, a la 

meua germana, al meu germà i al meu cunyat, pel treball en equip, pels valors ensenyats, pel 

silenci quan jo no podia ni aguantar-me, per la paciència i el recolzament, per alegrar-se de la 

decisió de voler prendre el vol, per acompanyar-me sempre, junts podrem amb tot. Gràcies tia 

Celia, tia Tania, Lidia i David. A Laia i a Emma, gràcies perquè quan li pregunteu a la iaia que si 

està la tia i es poseu contentes a mi m’alegreu la vida, quan estic a casa i no a l’Ajuntament, 

també s’alegreu moltíssim. Quan em busqueu per casa i escolte els passos em feu la persona 

més feliç del món encara que sé que vos agrada vindre, quan fem alguna visita i veniu, perquè 

Amparo vos dona alguna cosa. Gràcies per ajudar-me en tantíssimes coses sense vosaltres 

saber-ho, gràcies per estar a tope amb la tia. Soc una de les vostres majors fans, vos estime. 

Iaio, gràcies per preocupar-te, eres infinit. A mon pare, no saps quantes vegades he pensat i he 

tractat d’imaginar que em diries, series sense cap dubte la persona més crítica, però crec que 

més que mai t’haguera demanat opinió, però el més difícil és d’imaginar-te. Jo he après moltíssim 

però m’he escrit per recordar-me’n que el sofriment té una part d’aprenentatge. Ja està, bona nit 

i gràcies.  

La Sra. Alcaldessa manifesta, com haveu pogut comprovar som un equip molt real, molt 

transparent i de plorons i plorones, però que és molt bonic plorar i no passa res, jo vaig a plorar 

també i ací plorarem els que faça falta. Així que aguanteu-vos una miqueta més perquè és el 

nostre últim plenari així que ara li done pas a tres llençols que porta Miquel, quan vullgues.  

El Sr. Alventosa Paz indica, bé bona nit a tots i totes, la veritat és que jo de normal com 

sabeu sempre me monte el discurs de forma mental i vaig dient-lo conforme van eixint-me les 

idees. Però hui m’he escrit doncs tres llençolets perquè no volia deixar-me res en el tinter. 

L’estima, les emocions, ho he deixat a  les meues companyes que ho fan millor que jo en eixe 

aspecte. Jo tal vegada pot ser que ho demostre més en abraces, besos i palpar-les de dalt a baix 

perquè és una cosa que no puc evitar.  
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Bé, el vint-i-sis de maig del dos mil dineu, nit electoral de fa ara quatre anys va ser una 

nit d’infart, almenys per al grup municipal al qual represente, Compromís per Canals. Vam 

guanyar en totes les meses meses electorals del poble, menys una, justament una que estava 

ací a l’Ajuntament, resultat final: segona força més votada, a tant sols setze vots de la primera. 

 Per a nosaltres un resultat històric: mil nou-centes quaranta persones confiaren en aquell 

moment en la nostra candidatura. Mil nou-centes quaranta gràcies a totes i tots els que feren això 

possible i gràcies de bestreta a les que hem estat ací representant, no sols a eixes mil nou-centes 

quaranta persones, sinó amb la coalició que ens va portar a governar i a representar a tot Canals: 

Mai, Pere, Vero, Clara, Isabel i Mari. Vos estime i vos desitge el millor. Hilzonde, Vicent i Isabel, 

sense vosaltres açò tampoc hagués sigut possible. Gràcies de tot cor. 

 I també i malauradament, i ara entendreu perquè, a altres dos persones a les quals sols 

els puc agrair el gest de confiar en aquell moment amb nosaltres, al plenari d’investidura, ja que 

després no sols es van despenjar de l’equip de govern, sinó que en algunes ocasions van ser el 

motor que va engegar el desgast per fer-nos fora de l’equip de govern. Això si, de forma il·legal 

com va determinar un jutge i no a través d’un sistema legal i ben conegut per totes i per tots com 

és una moció de censura. 

 Òbviament parle de la coneguda retirada de salaris que ens van fer i que va durar 

desafortunadament catorze mesos i que amb tanta impotència al principi i, dolor després, vam 

patir. A més a més, engegar un motor que està en reserva, com sabeu pocs quilòmetres pot 

recórrer, però en aquell moment la resta de partits polítics, van carregar de combustible aquell 

motor i van ser còmplices d’aquell desgavell. 

 Inclús a la nostra família també li va tocar patir per nosaltres, sinó que li ho pregunten a 

ma mare, de la nit al matí es va veure embolicada en un judici sense caps ni peus. De fet la 

pròpia jutgessa a les portes del jutjat ens va dir si volíem entrar a declarar o ho resolia ella sense 

fer la vista. Vam entrar si, va fer la vista i òbviament ma mare va quedar totalment absolta d’aquell 

enrenou provocat de nou per aquell motor en reserva i que com era d’esperar ningú ni la posar 

combustible en aquella ocasió. Gràcies família per aguantar també la nostra dedicació política, 

cosa que mai hauria d’haver ocorregut. 

 Desafortunadament no sols va ser això, aquell motor engegat movia una aplanadora: 

pressupostos negociats amb dreta i esquerra, votats en contra de forma sistemàtica fins aquest 

2023. Modificacions de crèdit per poder tirar endavant projectes per al municipi com la nova EPA, 

votats sistemàticament en contra. Propostes com la cessió de l’escoleta municipal a la 

Conselleria d’Educació perquè fora pública, gratuïta i de qualitat votada en contra. Mocions 

presentades sense cap tipus d’argument de com posar-les en funcionament i un llarg etcètera, 

que ens feia vindre als plenaris amb l’intriga de saber que anava a passar. 

 A tot açò, cal unir una DANA al 2019 que per poc no ens fa parlar d’un tràgic desenllaç; 

una maleïda pandèmia, que ens va fer aturar el moviment burocràtic municipal, almenys durant 

sis mesos, amb la pròrroga de festes i esdeveniments que han passat factura i amb la conseqüent 

responsabilitat de destinar ajudes a totes aquelles persones i negocis que pitjor ho van passar; 

una Guerra Ucraïna i posterior crisis econòmica, que ens va portar a refer algun que altre projecte 

i que alguns procediments es quedaren deserts pel camí. 

 Doncs eixe dolor del qual he parlat en aquell intent de fer-nos fora de l’equip de govern, 

pel temps es va convertir en rancor, entès des de la psicologia com aquell sentiment molt poderós 

d'enuig profund i persistent que es manté en el temps, que es queda com “enquistat” en el nostre 

interior fent que ens afecte negativament a nivell emocional. 

 Un rancor molt intens que ens pot portar a sentir i a convertir-se en odi i en últim terme a 

la necessitat de venjança constant, entesa per tots a la seua manera clàssica per tots “ojo por 

ojo”, “diente por diente”, gens beneficiosa, que únicament ens empresona i que no ens permet 

avançar. I, m’aneu a permetre, en política tot no val i tots tampoc som iguals.  
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 Així que, pel temps eixe rancor s’ha convertit en perdó a través de poder esplaiar-nos, 

cridant, plorant o maleint si ens feia falta; a través de seguir endavant com vam fer al capdavant 

de totes les regidories a l’Ajuntament; a través d’acceptar allò ocorregut, que no a través de la 

comprensió a la qual encara li estem pegant voltes; i sobretot a través de l’aprenentatge i aquest 

no sols ha de ser nostre sinó també d’aquelles persones que van engegar aquell motor i de les 

que van ser còmplices, perquè tot açò no torne a passar. 

Quatre anys han passat d’eixe moment i òbviament aquest comiat personal i del grup 

municipal com a portaveu del mateix, no vull que siga ni que es quede amb un gust amarg, 

aquests quatre anys Canals ha avançat. 

 Només entrar ens vam trobar a aquest Ajuntament i sí, Toni, amb factures per pagar a la 

Confederació Hidrogràfica del Xúquer per valor d’un milió d’euros. Factures que si s’hagueren 

pagat en el seu moment no hagueren patit l’increment de deixar-les en un calaix, ni l’amenaça 

d’Hisenda d’embargar els comptes municipals. Gestió, gestió i més gestió és el que hem fet 

durant aquests quatre anys i ara sí, hem deixat 200.000€ de superàvit, de romanent, reals al 

municipi. S’han invertit quasi un milió d’euros en ajudes socials, per tot el que importa. Hem deixat 

una programació cultural envejable per a tots els pobles que ens envolten. Hem sembrat la llavor 

de les futures comunitats energètiques de Canals. Hem canviat la llum pública de tot el poble, 

per una més eficient i duradora, no com les que van canviar altres. Hem millorat la seguretat de 

la població escolar del Vicent Rius amb l’ampliació del camí de la Palmera. Hem consolidat la 

plantilla de la Policia Local de Canals. S’ha iniciat la recuperació del camp de Futbol Quatre 

Camins perquè torne a ser municipal, gràcies Joan Carles per l’advertència que vas fer al plenari. 

Hem millorat i reformat l’ecoparc. Hem aconseguit i no amb reunions i fotografies que el nou IES 

Francesc Gil siga una realitat en un parell d’anys al nostre municipi. Hem escoltat a l’associació 

de jubilats i pensionistes i hem reformat la seua seu social. Hem rebut una ajuda Next Generation 

amb fons europeus per millorar el Mercat Municipal. S’ha millorat la xarxa d’aigua potable i 

clavegueram d’alguns carrers i actualment s’ha licitat la millora de ferms i molts altres carrers.  

La veritat és que podria continuar, però estem a les portes d’uns nous comicis electorals, 

que conformaran el nou govern per als pròxims quatre anys al municipi i malgrat que el Levante 

ho titule com “un avispero llamado Canals” per la gran quantitat de partits que ens presentem a 

les eleccions municipals, set per a ser concrets, crec que és bo que es practique la democràcia 

d’aquesta manera i que hi haja diferents opcions polítiques on escollir. Com heu pogut comprovar 

dos partits en el govern en minoria i sols a través del consens, la comunicació i la comprensió, 

hem arribat a fer totes aquestes coses que he exposat per al nostre poble. Per tant, la clau estarà 

en el consens entre les forces, perquè al final qui guanye siga Canals. 

 No m’agradaria posar punt i a part, malgrat no presentar-me en estos pròxims comicis, a 

aquesta etapa com a portaveu del grup municipal Compromís, com a regidor a l’Ajuntament de 

Canals que és tot un honor o com a ciutadà d’aquest meravellós municipi, sense agrair la tasca 

dels tècnics que ens han ajudat en el dia a dia del govern municipal, posant seny i comprensió i 

sí, alguna que altra vegada fent-nos sortir de polleguera, també ho havia de dir. En definitiva 

gràcies. Gràcies companyes i companys, fins prompte. 

La Sra. Alcaldessa expressa, t’has deixat també una dada històrica: dos ofertes 

d’ocupació pública, nosaltres, els que no fem res. Val, jo vaig a posar-me una miqueta i vaig a 

donar les gràcies, espere no plorar però bé és el meu moment també. Ai, perdoneu, perdoneu, 

quan vulgues Toni.  

El Sr. Pérez García indica, res serà ràpid, li deixe la paraula ràpidament. La veritat és 

que no tinc res preparat i tampoc vaig a estendre’m massa. S’han dit moltes coses ací, 

efectivament tots no som igual, tots no gestionem igual per sort. Sempre he pensat que un mateix 

ha de ser crític i he vist poca crítica en molts dels discursos que s’han fet hui ací. Per tant, res, 

com va dir l’Alcaldessa al començar la legislatura, el temps posarà cada u en el seu lloc. Agrair 

als tècnics de la casa, als molts regidors que hem coincidit aquests, com ha dit Celia dotze anys, 

a la casa i res, poc més, gràcies a tots i bona sort.  

Secretaria

Expediente 1423176JNIF: P4608300B

08 Acta 25.05.23 ordi. M-8 - SEFYCU 4177154

La comprobación de la autenticidad de este documento y otra información está disponible en https://canals.sede.dival.es/

Código Seguro de Verificación: M9AC A2AU WHR7 K7CV QDLAAJUNTAMENT DE CANALS

FIRMADO POR

El
 S

ec
re

ta
rio

 d
e 

Aj
un

ta
m

en
t d

e 
Ca

na
ls

Jo
sé

 M
ar

ía
 T

RU
LL

 A
HU

IR
05

/0
6/

20
23

 1
3:

40

FIRMADO POR

L'a
lca

ld
es

sa
M

 J
os

é 
 C

AS
TE

LL
S 

VI
LL

AL
TA

05
/0

6/
20

23
 1

4:
09

Pág. 47 de 50

https://canals.sede.dival.es/firma/infocsv.aspx?csv=M9ACA2AUWHR7K7CVQDLA
https://canals.sede.dival.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=16690162&csv=M9ACA2AUWHR7K7CVQDLA
https://canals.sede.dival.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=16691943&csv=M9ACA2AUWHR7K7CVQDLA


 

La Sra. Alcaldessa manifesta, vaig a fer un discurs de donar les gràcies, com molt bé 

ha dit el meu company Miquel donar les gràcies a les mil nou-centes quaranta persones que vam 

dipositar la seua confiança en 2019 en Compromís per Canals. Després també des de la gent 

que des del primer moment ens va donar suport malgrat que encara no eren eleccions i ahí vàreu 

estar, això jo no ho oblide, digueu-me romàntica.  

A les meues companyes de l’equip de govern, a Mari, a Vero, a Miquel, a Isabel, a l’altra 

Isabel, a Hilzonde i després també a les companyes que esteu hui ací amb nosaltres que sou 

iguals i seguiu estant amb nosaltres com és Clara Chorques, com és Pere i com és Vicent. 

Companyes, quines situacions més complicades ens hem trobat, com deia Hilzonde vam vindre 

carregades d’il·lusions amb un projecte engrescador i vam haver d’anar adaptant-nos a les 

situacions, allò de ser resilient nosaltres ho portem a la pell i ací estem. Una DANA, que ja no 

solament és dir que vam canviar la fira sinó que quasi tres policies locals perden la vida des d’ahí 

la policia local és la meua família. Marta Ribelles, gràcies la teua teta està molt orgullosa de tu, 

gràcies per estar en... I sí, tots els entrebancs, tots els pas a les rodes i tot l’obstacle que crec 

que són desset mesos que crec que t’has quedat curt, has tirat per menys on vam a haver de 

vindre totes les dies a treballar amb molta dignitat i molta il·lusió, però sí, una situació molt 

precària que les nostres famílies al voltant de nosaltres, al costat de nosaltres van patir, van patir 

i molt. Donar-los les gràcies, en particular, a la meua parella, a Tomás, a ma mare i als meus tios, 

que van fer que poguera tindre un cotxe i sí ho dic, perquè no podia ni compra-me’l. Serà perquè 

tot estos problemes o obstacles si açò haguera estat i, jo em pregunte, si un home haguera estat 

al capdavant de l’Alcaldia o, és perquè estava una dona? O és perquè estava la primera dona 

que havia fet història en un equip de govern de dones? En un equip de govern de dones sí torne 

a repetir sí, moltes vegades m’ho pregunte i m’ho preguntaré tota la vida. Deixe ahí eixa situació. 

Després, m’agradaria donar les gràcies als meus amics, éssers estimats i família en 

especial pel seu suport fidel abans i ara perquè jo em torne a presentar com a alcaldable de 

Compromís. I especialment al meu fill Joan, perquè ho faig per ell, ho faig per ell i per tots els 

xiquets i tot el futur del poble, perquè vull un poble divers, vull un poble on tot el món tinga cabuda 

i on es governe des de l’empatia i el respecte, per ell em torne a presentar.  

Gràcies a tota la gent que treballa a l’Ajuntament, absolutament a tota, sobretot a mi se 

m’ha quedat molt fixat sobre tot en les situacions més complicades que hem hagut de fer front: 

amb la DANA, amb la pandèmia, amb la situació d’eixos dèsset mesos d’obstacle, que al final no 

van poder amb nosaltres i ací estem. Gràcies a la policia local, als serveis socials, a la brigada 

de obres i serveis en especial també al meu amic Miguel perquè hui és un amic meu, a les dones 

i homes de la neteja, que en qualsevol moment ahí estaven sense dir res treballant amb gust i 

amb preocupació. Al departament d’informàtica, perquè he de dir que en la pandèmia 

l’Ajuntament no va parar ni un dia, ni un dia, vam fer plenaris telemàtics, comissions telemàtiques 

i l’Ajuntament va donar el seu servei dia rere dia atenent a la gent que més ho necessitava i que 

la burocràcia, la que es podia fer no parara. Als serveis jurídics, José María, gràcies per sempre 

vetllar per mi, per sempre per nosaltres, algunes vegades no ho entenia però hui sí, gràcies a 

Rubén també. Al departament d’Intervenció a Vicente també, gracias por tu formación y por tus 

explicaciones. Però en general a tot l’Ajuntament, jo revalide i evidentment no és un comiat 

perquè estaré d’una manera o una altra, però clar sí que volia acomiadar-me com a Alcaldessa 

d’aquesta legislatura. A la gent del meu poble, gràcies per la resiliència i la humanitat que hem 

pogut comprovar amb la pandèmia i amb la guerra d’Ucraïna recordeu comportaven tots els 

productes que se’ns demanàvem això ho hem vist nosaltres i és un orgull. Gràcies a la gent del 

poble, a la que em va votar a la que no, perquè hem donat servei a totes sense mirar colors, per 

fer història sent la primera dona Alcaldessa, espere no ser l’última, espere ser un espill per on es 

puguen reflectir totes aquelles xiquetes que hui són xiquetes i demà puguen ser també 

alcaldesses.  

M’agradaria aprofundir més, la cadira d’Alcaldia vaig també a tirar-li un record al meu 

company Joan Carles, jo recorde quan em deia “la cadira d’Alcaldia és una cadira elèctrica” i jo 

li deia Joan Carles no, home, no, això és que tu ho veus d’eixa manera. Vull que tota la gent sí 

que entenga a Joan Carles, eixa cadira que ell entenia és una cadira amb molta responsabilitat 
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on no tot el món està apte per a seure allí, jo crec que hi ha una sèrie de valors com és la humilitat, 

com és la responsabilitat, la serietat, la justícia i la valentia en la qual han d’estar o han de ser el 

futur alcalde o alcaldessa. Jo la veritat és que no podria anar-me’n sense llegir-vos un poema 

que sempre ha estat en mi aquests quatre anys i que defineix molt bé el que jo pense del que ha 

de ser un alcalde o alcaldessa. I sí, en breu ja acabe. És de Vicent Andrés Estellés i per a mi és 

molt important, per a mi hauríem de tindre’l a foc totes les persones que es presenten a estos 

comicis i els que venen.   

Assumiràs la veu d’un poble, 

i serà la veu del teu poble, 

i seràs, per a sempre, poble, 

i patiràs, i esperaràs, 

i aniràs sempre entre la pols, 

et seguirà una polseguera. 

I tindràs fam i tindràs set, 

no podràs escriure els poemes 

i callaràs tota la nit 

mentre dormen les teues gents, 

i tu sols estaràs despert, 

i tu estaràs despert per tots. 

No t’han parit per a dormir: 

et pariren per a vetlar 

en la llarga nit del teu poble. 

Tu seràs la paraula viva, 

la paraula viva i amarga. 

Ja no existiran les paraules, 

sinó l’home assumint la pena 

del seu poble, i és un silenci. 

Deixaràs de comptar les síl.labes, 

de fer-te el nus de la corbata: 

seràs un poble, caminant 

entre una amarga polseguera, 

vida amunt i nacions amunt, 

una enaltida condició. 

No tot serà, però, silenci. 

Car dirà la paraula justa, 

la diràs en el moment just. 

No diràs la teua paraula 
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amb voluntat d’antologia, 

car la diràs honestament, 

iradament, sense pensar 

en ninguna posteritat, 

com no siga la del teu poble. 

Potser et maten o potser 

se’n riguen, potser et delaten; 

tot això són banalitats. 

Allò que val és la consciència 

de no ser res si no s’és poble. 

I tu, greument, has escollit. 

Després del teu silenci estricte, 

camines decididament. 

 

I vosaltres direu, faltarà una part no? Sí, clar que falta, la de l’oposició. Vos done les 

gràcies perquè a cada bloqueig, cada bala a la roda a mi m’haveu fet més forta, m’haveu fet més 

valenta i això m’ha dut a tornar a revalidar i a ser alcaldable per Compromís per Canals en esta 

legislatura. M’haveu fet molt forta, com dia Hilzonde ja no som les mateixes. A cada pal, a cada 

obstacle i a cada bloqueig m’haveu ensenyat el estimar el que és el meu poble i la seua gent i 

no m’imaginava l’estima que tinc pel meu poble i la seua gent. Per això, torne a revalidar i en 

veureu ací d’una manera o d’una altra, però Mai Castells tornarà a la legislatura del vint-i-tres.  

Moltíssimes gràcies, gràcies per aguantar estoicament el meu discurs ho necessitava. 

Així que jo també faig una crida a l’enteniment, aquesta legislatura són set partits, on la cosa va 

a estar molt complicada i va a eixir un govern de coalició segur, majories absolutes ja fa temps 

que no estan ací i crec que no van a tornar i és bo que no tornen, sigueu capaços de trobar 

consensos en despatxos de negociació sobretot com dia també Miquel pel bé del poble. Així ho 

destitge i ja el dia vint-i-huit la gent del poble decidirà el govern que vol que estiga en l’ajuntament 

i el represente, moltíssimes gràcies i bona nit a totes i tots.  

 
 I no havent més assumptes que tractar, la Presidència procedeix a alçar la sessió essent 
les vint-i-dos hores (22:00) del dia vint-i-cinc de maig de dos mil vint-i-tres. 
 
 

Signen electrònicament l’esborrany de l’Acta de la sessió 
 

  La Presidenta       El Secretari 
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